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RAZMIŠLJANJA O OBLIKOVANJU IN DELITVI OSEBNIH DOHODKOV V TEH DNEH

NAMESTO URAVNILOVKE
ANALIZA DELITVE DOHODKA

membe v višini (ne pa v obliko- uveljavljena še kar — naprej, 
vanju in delitvi osebnega do- Namesto, da bi samoupravni or- 
hodka) za delovno enoto in po- gani temeljito in tehtno razčle- 
sameznika marsikje bolj posle- nili dosedanji način oblikovanja 
dice zunanjih (in nekaterih in delitve osebnega dohodka in 
notranjih) činiteljev, kot pa ne samo to, temveč oblikovanje 
spoznanj, da velja sistem obli- dohodka na ravni delovnih enot 
kovanja in delitve nenehno in potlej tudi delitve na ustrez- 
graditi, ga nenehno izpopolnje- ne sklade — uravnilovka. In ši
vati, in sicer predvsem iz — , cer uravnilovka v tem smislu, 
svoje prakse.

Gornja trditev naj bo pod
krepljena sicer z enim izmed 
neimenovanih primerov, kajti 
podobnih lahko v teh dneh naj
demo precej. V eni izmed sred
nje velikih delovnih organizacij 
je upravni odbor pred dnevi 
sklenil tole:

— zato, ker oddelek A ni 
dosegel vrednosti točke en di
nar, bodo po sklepu upravnega 
odbora oddelki B, C ... F, pri
spevali v naslednjih odstotkih 
tolikšna sredstva, da bodo za
posleni v oddelku A prejeli 
polne osebne dohodke;

— vodstvu obrata X izreka
upravni odbor ukor zaradi ne
ljubega dogodka, ki je vsem 
znan: , -

Vzrok za ta »neljubi dogo
dek« pa je bila »zmeda« v obli
kovanju in delitvi osebnega do
hodka. In ta zmeda, kot je raz
vidno iz teh dveh citatov, je

IZ POGOVOROV S PREDSTAVNIKI ObSS

USPEH JE ODVISEN
tudi od zbiranja in analiziranja podatkov

da kolektiv delovne enote, ki ni 
dosegel določene kvote sred
stev za osebni dohodek, dobi 
manjkajoča sredstva ne kot 
»posojilo«, temveč kot »darilo« 
od drugih enot.

Predpostavljati je mogoče, 
da bodo na ta način porastli 
osebni dohodki nekaterim nižje 
nagrajenim kategorijam zapo
slenih v tej enoti, ki je sicer 
»deficitna«, na računa ostalih 
enot. Tako bo doseženo »ravno
vesje« med enotami in hkrati 
»ravnovesje« med posameznimi 
kategorijami zaposlenih. Na vi
dez salomonski ukrepi.

Res, to je samo videz in nič 
več. Bolje bi bilo, če bi v tej 
delovni organizaciji • ali kjerkoli 
tako ravnajo, vzeli v roke 
svinčnik in analizirali svojo 
lastno prakso ter njihove po
sledice. Ne bi bilo napak, če bi 
razčlenili, kakšna so razmerja 
vrednosti med delovnimi mesti,

Nedvomno nam bo statistika 
v naslednjih nekaj tednih in 
mesecih pripravila vrsto prese
nečenj. Posredovala nam bo 
številne presenetljive »premi
ke« v ravni osebnih dohodkov, 
recimo:

— število tistih, ki prejema
jo od 20 do 25.000 dinarjev, je 
za ... odstotkov manjše;

— tistih, ki prejemajo od 30 
do 50.000 dinarjev, je več za 
... odstotkov;

— zaposlenih z osebnim do
hodkom od 50 do 80.000 ... di
narjev je več samo za... 1

Skratka, pričakujemo lahko, 
da bo največji porast osebnih 
dohodkov po logiki dosedanjih 
ukrepov (v številnih delovnih 
organizacijah in ukrepov, ki bo
do vplivali na delovne organi
zacije) zaznamovan pri tistih 
kategorijah zaposlenih, ki jih 
doslej niso nagrajevali po delu, 
češ da je njihovo delo »neiz
merljivo« in da bo manjši po
rast osebnih dohodkov pri tistih 
kategorijah zaposlenih, ki sicer 
lahko bistveno vplivajo na po
tek proizvodnje, ekonomičnosti, 
rentabilnosti itd. in ki jim je 
spet — težje določiti »kriterije« 
za pravilno delitev osebnih do
hodkov. Z dokajšnjo gotovostjo 
je mogoče trditi, da bodo spre-

, Morda mi bo kdo očital, da 
šabloniziram zadeve, ko ugo
tavljam, da se na ravni komun 
ponavljajo problemi, o katerih 
smo že večkrat spregovorili, ko 
smo pisali o odnosih v delov
nih organizacijah. Gre za znan 
primer strokovnega in »laične
ga« upravljanja ali za to, »kdo 
vodi in kdo upravlja«. Mišlje
nja, ki so jih večkrat izrazile 
uprave nekaterih podjetij, da 
je delavski svet v podjetju za 
to, da potrdi to, kar so v upra
vi sklenili, zdaj večkrat sliši
mo od občinskih uprav oziro
ma njenih predstavnikov, ki 
menijo, da so še vedno kla
sična državna uprava in da je 
občinska skupščina premalo 
strokovna, da bi lahko samo
stojno sodila in presojala o za
devah. ki jih te uprave hočejo 
uresničiti.

Ne maram posploševati, kajti 
povsod ni tako, toda ko sem 
hodil po komunah in se infor
miral o tem, kako delujejo ob
činski sindikalni sveti, sem opa
zil prav to, da občinske uprave 
še vedno niso našle svojega me
sta v komuni in da marsikate
remu »vodilnemu« uslužbencu 
te uprave še vedno ni jasno, 
kaj naj pomeni ta služba v ko
muni, komu in zakaj je name
njena. To kljub temu, da je 
javna uprava doživela v zad
njih letih znatne spremembe, 
ki so jo že začele spreminjati 
v duhu časa. Prav zaradi tega 
pa tudi ne smemo in ne more
mo trditi, da je ta uprava sa
ma kriva takemu nerazumeva
nju svojega položaja in vloge 
v komuni. Marsikje namreč tu
di predstavniki občinskih foru
mov še niso čisto trdni v tem. 
kakšni naj bodo odnosi med 
njimi in delovnimi organizaci
jami; med forumi samimi in 
upravno službo. Ponekod nam
reč menijo, da je samo pred
sednik občinske skupščine pri
stojen za komuniciranje z di
rektorji, sekretar občinskega 
komiteja Zveze komunistov le 
s sekretarji osnovnih organiza
cij ZK in predsednik občinske

ga sindikalnega sveta s predsed
niki sindikalnih podružnic.

In tako naprej. Toda — pre
idimo na konkretne primere. 
Kako delujejo občinski, sindi
kalni sveti? To vprašanje sem 
zastavil predstavnikom občin
skih sindikalnih svetov v obči
ni Ljubljana-Center, celjski ob
čini in v Novi Gorici.

PREMALO PODATKOV
Skupna ugotovitev vseh ob

činskih sindikalnih svetov, ki 
sem jih doslej obiskal, je ta, da 
dobijo od občinske uprave pre
malo podatkov o gospodarjenju 
delovnih organizacij, o gospo
darstvu sploh in tudi o nego
spodarskih dejavnostih v komu-
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nah. Drugih podatkov se ne po
služujejo, ker so navadno sta
tistične informacije prepozne za 
hitro ukrepanje in primerno 
družbeno aktivnost sindikalnih 
podružnic. V Celju, na primer, 
imajo odnose z občinsko upra
vo urejene in dobivajo vse po
datke, s katerimi ta uprava 
razpolaga, toda:

»Podrobneje obravnavamo 
delovne organizacije, njihovo 
gospodarjenje in odnose v njih 
v odborih občinskega sveta. V 
teh odborih so strokovnjaki iz 
podjetij, ki nam najtočneje-ana
lizirajo razmere v delovnih or
ganizacijah. Na ta način smo 
hitro informirani in tako lahko

(Nadaljevanje na 3. strani)

izraženimi recimo v denarnem 
znesku, v točkah in podobno; 
ali je koristno, da obračunavajo 
uspeh* posameznega delovnega 
mesta, delovne enote itd. samo 
trimesečno; in smotrno bi bilo, 
če bi znova razčlenili, ali so 
umestne dosedanje osnove za 
udeležbo posameznega delavca 
na osnovi osebne ocenitve in 
drugih osnov in ali ne bi ven
darle kazalo poiskati vsaj pri
bližna merila za delitev osebne
ga dohodka na osnovi količine 
in kakovosti dela, stroškov po
slovanja, realizacije, finančnega 
rezultata, asortimenta, izrabe 
kapacitet in podobno za prav 
vse zaposlene na — vseh rav
nih.

Skratka, sedaj ob res potreb
nih premikih v oblikovanju in 
delitvi osebnih dohodkov (glede 
na premike življenjskih stro
škov) bi veljalo bolj razčlenje
vati in dopolnjevati sistem de
litve. kot pa se odločati za to, 
da dobi ena kategorija toliko in 
toliko več »nadomestila« za zvi
šanje življenjskih stroškov, dru
ga toliko in toliko manj. Ve
ljalo bi razčleniti sistem deli
tve in njegov razvoj odtlej, ko 
so v delovnih organizacijah pri
čeli. pripravljati osnutke statu
tov, jih sicer sprejeli, na tem 
področju pa marsikje pustili 

— »času čas«.
Ne bi bilo napak znova raz

členiti, ali ni posamezna delov
na organizacija všteta tudi še 
sedaj med tiste odstotke, ki jih 
navaja komisija za družbeno 
samoupravljanje RSS v svoji 
analizi osnutkov statutov, se
stavljeni sicer februarja letos, 
ko je bilo ugotovljeno, da

• ugotavlja dohodek na ni
voju delovnih enot od analizira* 
nih statutov v industriji nekaj 
več kot polovica delovnih orga
nizacij in v gradbeništvu komaj 
tretjina, v storitvenih dejavno
stih pa nekaj odstotkov več;

• je zelo nizek odstotek ti
stih osnutkov statutov, ki bi 
imeli razen splošnega načela, 
da se »osebni dohodki delijo po 
delu«, še kakšne druge konkret
nejše normative in podobno.

Res je, da so bili dosedanji, 
ukrepi na področju cen uveljav
ljeni v času dopustov, da je bilo 
marsikje težko spreminjati in 
izpopolnjevati merila dela. To
da res je tudi. da velja odslej 
siteme delitve analizirati, jih iz
popolnjevati, kajti samo takšni 
ukrepi lahko obetajo povečanje 
produktivnosti, proizvodnje in 
ekonomičnosti, ne pa ukrepi, ki 
so blizu — uravnilovki.

z D. P.

Gospodarski rally
— Vi ste krivi, da nikamor ne pridemo. ■.

Karikatura: MILAN MAVER
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v okviru
V razgovoru o novih cenah je v neki komuni direktor 

nekega podjetja kategorično obsodil plafonirane cene. Ne
davno pa je odločno zahteval še več investicijskih sred
stev; »samo« še nekaj milijard dinarjev.

To se, seveda, ni zgodilo samo v eni komuni. Na enak 
način so reagirali posamezni predstavniki podjetij marsi
kje in tovariši, ki so jih poslušali, so se v glavnem stri
njali z njimi. t

Zakaj? Ker imajo pred očmi dohodek podjetij, od ka
terega živijo. Iz dosedanje prakse pa vemo, da je dohodek 
najlaže ustvarjati z zvišanjem cen in z večanjem obsega 
proizvodnje na osnovi novih in novih investicij.

Kot razberemo iz uvodnega odstavka, se podjetja naj
raje poslužujejo obeh načinov hkrati. Tako je pač najlaže 
ustvarjati dohodek. Znano pa je, da občinski in ostali fo
rumi, ki še vedno ocenjujejo gospodarjenje podjetij skozi 
količino ustvarjenega dohodka, napačno sodijo, da tista 
gospodarska organizacija, ki izkazuje vedno večji dohodek, 
dobro gospodari in narobe, da je delovna organizacija, ki 
ne veča dohodka — slab gospodar.

Je to res? S stališča občinskega proračuna, ki je odvi
sen od količine dohodka v podjetjih, že, toda v resnici 
sploh ne. Vzemimo samo en zelo poenostavljen primer: 
dve izvozni podjetji. Eno posluje, recimo, z 1 "/o provizije, 
drugo pa z 2 V o provizije. Prvo podjetje mora zelo var
čevati s sredstvi in zelo podjetno gospodariti, drugo pa z 
mnogo manjšim prizadevanjem, z lahkoto dosega najmanj 
tak dohodek kpt prvo, ustvarja večje sklade in lahko deli 
večje osebne dohodke, za nameček pa razdeli nekaj sred
stev še društvom in organizacijam svojega območja. Za
radi tega velja za dobrega gospodarja, za akumulativno 
podjetje in sploh ...

Podobna je razlika med gospodarsko organizacijo indu
strijskega značaja, ki skrbi za svoj razvoj z lastnimi sred
stvi in tisto gospodarsko organizacijo, ki se razvija amo 
s posojili.

Kaj hočemo povedati? Da marsikatera delovna organi
zacija, ki se lahko pohvali z velikim dohodkom, samo za
radi tega še ni dober gospodar. Ker je ta dohodek na-

RIBARJENJE V KALNEM
vadno rezultat večanja obsega proizvodnje z investicij- 
jami in zvišanja prodajnih cen proizvodov, so tudi stroški 
proizvodnje tega ali takega podjetja vedno večji in podra- 
žujejo tudi proizvodnjo drugih podjetij. Tudi tistih, ki ne 
višajo cen in si prizadevajo zmanjševati proizvodne stro
ške, kljub temu pa ne ustvarjajo večjega, temveč manjši 
dohodek.

Taka podjetja, ki v bistvu dobro ali zelo zelo dobro 
gospodarijo, so z vidika ustvarjenega dohodka — slabi go
spodarji. Zakaj? Ker srno še vedno mišljenja, da nas re
šuje količina proizvodnje in ne kakovost proizvodnje. Za 
večanje količine proizvodnje smo se v času izgradnje in
dustrije res močno potegovali — dokler nismo imeli do
volj proizvodnih zmogljivosti. Ko pa smo ta cilj dosegli, 
smo se odločili za premik v korist kakovosti proizvodnje. 
Nismo več spremljali proizvodnje skozi količinske poka
zatelje, temveč skozi finančne rezultate. Do lakih dobrih 
rezultatov smo namreč lahko prišli z usmeritvijo proiz
vodnje na kakovost; majhne količine kvalitetnih proiz
vodov namreč dajo vsaj tolikšen dohodek kot velike ko
ličine »nekvalitetnih«, takih, ki zahtevajo manj dela in 
manj sposobnosti.

Toda — tudi. pri najbolj zahtevnih proizvodih, kot pri 
tistih najmanj zahtevnih so silno pomembni stroški. Na
vadno delamo bolj zahtevne izdelke z večjimi stroški kot 
nezahtevne. V tem smislu pa se kakovost našega gospo
darjenja kdo ve kaj ni izboljšala. Saj vendar vemo. da so 
naše proizvodne zmogljivosti kljub vsem dosedanjim re
konstrukcijam in novogradnjam še vedno mnogo premalo 
izkoriščene.

To pa pomeni, da imata pojma velika in majhna aku- 
mulativnost povsem drugačen pomen z gledišča dohodka 
kot pa z gledišča izkoriščenosti osnovnih sredstev. Pod
jetja, ki so si z investicijami nagrmadila veliko vrednost 
osnovnih sredstev, ki jih pa niso znala dobro izkoristiti, 
nimajo velike dejanske vrednosti v realizaciji proizvodnje, 
medtem ko imajo podjetja, ki so znala izkoristiti svoje 
proizvodne zmogljivosti v veliko večji meri in so si tako 
ustvarila sredstva za nadomeščanje iztrošenih osnovnih 
sredstev, pa rezultirajo iz svojih osnovnih sredstev, res 
veliko dejansko vrednost.

Ta razlika se bo odločilno izrazila v gospodarjenju te
daj, ko bodo družbene dajatve <— obresti od vrednosti 
ospovnih sredstev. Tedaj tudi obseg proizvodnje ne bo 
imel takšne uporabne vrednosti, kot jo ima še vedno. Ko
ličinske kazatelje bodo dokončno zamenjali kakovostni in 
potem tudi umetnost manipuliranja s finančnimi pokaza-' 
telji ne bo več koristna: uspešnost v gospodarjenju de
lovnih organizacij bomo sodili po ekonomskih činiteljih, 
tistih, ki merijo kakovost gospodarjenja.

Tedaj cene ne bodo imele takega pomena kot zdaj, saj 
vemo, da z višanjem cen ni mogoče doseči vetje izkori
ščenosti proizvodnih zmogljivosti, medtem ko z višanjem 
izkoriščenosti osnovnih sredstev lahko dosegamo boljše . 
.cene, boljšo strukturo cene; večji dohodek ob manjših 
stroških; sredstva, s katerimi bomo lahko nadomeščali 
iztrošena proizvajalna sredstva, da bi lažje proizvajali in 
konkurirali.

Ko govorimo o plafoniranih cenah in investicijah (ki 
tudi zvišujejo cene, ker večajo stroške), moramo misliti 
na to, kar smo doslej povedali, in ne na možnost nadalj
njega večanja cen v imenu ».enačenja pogojev gospodar
jenja« in »višanja rentabilnosti podjetij«, kot to še vedno 
delamo.

' Mar ni res, da smo kljub kontroli cen prebijali »pla- 
fone« cen, saj smo se kontroli izmikali, kjer je le bilo 
mogoče, tako, da smo uvajali v proizvodnjo nove proiz
vode, ki so bili novi samo po — cenah? Mar ni res, da 
smo v elaboratih dokazovali višoko rentabilnost, ki jo 
bomo dosegli z rekonstrukcijami in drugačnim investira
njem, pa te rentabilnosti sploh nismo dosegli?! Dosegli 
smo le večji dohodek! Večji količinsko, kakovostno pa 
manjši, ker smo v stroških doslej še vselej pretiravali.

Ob sedanjih gospodarskih ukrepih torej ne iščimo več 
priložnosti za ribarjenje v kalnem, ker se nam bo to znova 
maščevalo v — našem gospodarjenju. VIKTOR ŠIREC



NOVO UPANJE ZA RUDARJE »RASNE*

KO KOLEKTIV ODKRIJE »ČRVA« 
KI GA JE SPODJEDAL

Prah okoli »afere« v rudni
ku »Rasna« (pravilneje: Podje
tja za eksploatacijo in razisko^ 
vanje mineralnih surovin) se 
polega. Sklep delavskega ; sveta 
o suspenzu direktorja, tehnič
nega direktorja, šefa računo
vodstva in upravnika premo
govnika »Rasne« v Požegi je 
jasen vsem in nihče ne dvomi 
v njegovo pravičnost. Krivda 
vseh bivših vodilnih uslužben
cev je dokazana, temu, kar so 
o njih na sestanku kolektiva 
povedali, ni mogoče oporekati. 
Zadnji čas globlje raziskujejo 
vzroke stanja v podjetju. Novo 
vodstvo in občinska skupščina 
si prizadevata odstraniti vzroke 
in popraviti položaj delavcev 
tega velikega kolektiva.

To, da je bivše vodstvo pod
jetja »Rasna« in njegove me
tode prikrivanja dejanskega sta
nja gospodarske organizacije 
kolektiv izžvižgal — ni niti sen
zacija, niti nekaj, kar je v si
stemu naše demokracije nemo
goče. Nasprotno, ves dogodek 
je dokaz, da je ob delavskem 
samoupravljanju povsem na
ravno in na mestu, da se ne
posredni proizvajalci odločno 
zoperstavijo samovolji posa
meznikov. Toda sledovi so 
ostali.

TEZA VE, S KATERIMI SE
MORA NOVO VODSTVO 

SPOPRIJETI
Najbolj zgovorne posledice 

slabega gospodarjenja v rudni
ku »Rasna«, ki je le eden od 
šestih obratov podjetja, so: 
nekompleten kompresor, star 
kamion, prikolice z lesenimi 
kolesi in buldožer — predelan 
traktor — vsa osnovna sredstva, 
za katere plačuje kolektiv obre
sti in amortizacijo, čeprav so 
povsem neuporabna. Praktično 
sta neuporabna tudi dva rudni
ška izkopa, ki ju je voda izpod
kopala in sta deloma zasuta. To 
so zgovorni sledovi nestrokov
nosti »strokovnjakov« z diplo
mo, ali brez nje, dokazi nespo
sobnosti, ki so jo zakrivale di
plome. Če k vsemu dodamo še 
zapuščanje podjetja, ki ni spo
sobno izplačati osebnih dohod
kov kljub korektnosti in kon
junkturi, ki vladata na tržišču 
za njihove proizvode, je to 
končna bilanca raale tragedije, 
ki pa v bistvu ni več tragedija.

Kajti najbolj zvesti so ostali 
v podjetju in skušajo odstra
niti vzroke, ki so privedli de
lovno organizacijo v slepo uli
co; in kot vse kaže, bodo uspeli 
stanje v kolektivu normalizirati.

— Pojedli smo gnilo jabolko 
in zdaj iščemo črva, je rekel 
nekdo pred mesecem na sestan
ku kolektiva, ko so obračuna
vali z bivšim vodstvom.

»Črva« so torej našli. V »Ra
sni« in izven nje iščejo sred
stva, da bi škodo, kolikor se le 
da, zmanjšali.

PREDVSEM JE TREBA 
VEDETI

Preden ugotovimo mesto in 
pomen podjetja za eksploata
cijo in raziskovanje mineralnih 
surovin »Rasna« v našem go
spodarstvu, je potrebno vedeti:

• da povpraševanje po čr
nem in rjavem marmorju, ma- 
gnezitu, kredi, kremenčevem 
pesku in premogu odličnih kva
litet sili kolektiv v razširjenje 
in modernizacijo danes zasta
rele in primitivne eksploatacije 
naštetih mineralov;

• da je Požega med tremi 
komunami, ki niso na spisku 
zaostalih komun v užiškem 
okraju, čeprav bi po dejanskem 
stanju morala biti;

• da občinska skupščina iz 
skupnega bruto produkta indu
strije, 2,7 milijarde dinarjev, 
ne more dati 150 ^nilijonov 
sredstev za modernizacijo »Ra
sne« ;

O1 da je bilo v tem podjetju 
s 170 milijoni letnega bruto 
produkta zaposlenih skupno 218 
delavcev.

Poleg tega govore dejstva, da 
je »Rasna« lani kljub vsemu 
zaključila s pozitivnim saldom 
preko štirih milijonov dinarjev, 
da pa znaša skupna »izguba«, 
ki jo je »ustvarilo« staro vod
stvo z nespametnim gospodar
jenjem v prvih šestih mesecih 
letošnjega leta, 4,656.492 din.

To je tragedija stopetdesetih 
delavcev, ki so ostali brez za
služenih osebnih dohodkov, ker 
so namesto premoga kopali ja
lovino. Gledano v celoti, vrag 
vendar ni tako črn, kakor je pr
vi hip videti.

PREDSEDNIK OBČINSKE 
SKUPŠČINE POŽEGE 

O POD VZETIH UKREPIH
■"Občinska skupščina, ki je 

takoj razumela težak položaj 
neposrednih proizvajalcev pod
jetja »Rasna«, je najprej potr
dila sklep delavskega sveta o 
zamenjavi starega vodilnega 
kadra. In nato? O tem nas lah
ko najbolje seznani predsednik

r a«.-

občinske skupščine Radomir 
Dabič.

— Podjetje smo že pred te
mi dogodki opozarjali, da je v 
času, ko ni sredstev za nove 
investicije in modernizacijo, 
prava utopija reševati položaj 
podjetja z začasnimi ukrepi. 
Vendar nas niso poslušali in 
so brez naše vednosti in brez 
strokovnega znanja skušali na 
lastno pest investirati brez za-

Sečoveljski solinarji med delovnim odmorom. — Foto: M. Šparovec

OBRT V PTUJSKI OBČINI

gotovljenih sredstev. Zaradi 
vsega tega, kar se je potem 
zgodilo kot posledica teh pre
var, je sklenila občinska skup
ščina sanirati šestmesečne iz
gube v celoti in tako omogočiti 
kolektivu, da nadaljuje delo 
pod kar se da normalnimi po
goji. Zraven tega je občinska 
skupščina odobrila 3,5 milijona 
dinarjev svojih sredstev za raz
iskovalna dela, ki se že bližajo 
koncu. Se nedotaknjene rezerve 
premoga znašajo po raziskavah
2.900.000 ton. Dela na izkopu, 
kjer bodo odprli nova nahaja
lišča premoga, se bodo kmalu 
začela. Tudi ta dela bo finan
cirala občinska skupščina. Več 
možnosti nimamo, ker smo v 
tem trenutku bolj revni kot 
marsikatera komuna s statusom 
nerazvitih področij. O tem priča 
podatek, da je imelo 1963. leta 
36 °/o vsčh zaposlenih na našem 
področju osebne dohodke pod
15.000 dinarjev. Kaže torej, da 
»Rasna« ni edina skrb in da jih 
je še mnogo. Kar zadeva rud
nik, smo poslali okrajni skup
ščini predračun za 35 milijonov 
dinarjev, ki bi jih namenili za 
modernizacijo rudnika. Na re
šitev še čakamo.

Tako nam je povedal o po
ložaju »Rasne« predsednik ob
činske skupščine Požega.

V vsakem primeru lahko ru
darji »Rasne« pričakujejo dober 
izhod iz težav, v katere so za
bredli ne po svoji krivdi. Z no
vo vnemo se bodo lotili boja za 
večjo produktivnost in za boljši 
materialni položaj.

B. VUČKOVIČ

»DELAMARIS* IZOLA ODPRAVLJA OSEBNE 
DOHODKE POD 27.000 DINARJI

NOV VETER?

ZADNJI V OBČINSKI KLOPI
V starem Ptuju je imelo 

obrtništvo ugodnosti in predno
sti, ki jih je' zadržalo tudi v po
gojih industrijskega načina pro
izvodnje. V mestu in bližnji 
okolici še danes zasledimo šte
vilne obrtniške delavnice in 
podjetja, ki jih sodobnejša in
dustrija ni mogla izpodriniti. 
Dejstvo je, da industrija v ptuj
ski okolici nima močnega za
ledja ter je obrt še vedno za
držala svoj »prostor pod son
cem«. Obrtniki, rezervna grma
da industrije, so se združili v 
večja obrtniška podjetja. Toda 
to ni rešilo njihovega položaja. 
Ker sredstev za sodobnejšo 
opremo delavnic z modernimi 
stroji ni bilo, so pač ostali zad
nji v občinskih klopeh. Sele v 
zadnjem času so začeli v ptuj
ski občini razmišljati, da bo 
treba tudi obrti ustrezno izbolj
šati delovne pogoje in zaslužke.

Po letošnjem družbenem na
črtu občine se je obrt zasidrala 
na četrtem mestu. Pred njo so 
po vrednosti proizvodnje indus- 
strija, kmetijstvo in trgovina, 
za obrtništvom pa znatno za* 
ostajajo gradbeništvo, promet in 
gostinstvo. Kljub temu, da 
vrednost njihovih storitev dose
ga skoraj 3,5 milijarde, z eko
nomičnostjo njihovega poslova
nja ne moremo biti zadovoljni. 
Glavni vzrok, da podjetja ne do
segajo večjih proizvodnih učin
kov, je v iztrošeni in zastareli 
strojni opremi, ki nikakor ne 
ustreza sodobnim zahtevam. Po
sledica tega je tudi nizka sto
rilnost in slabi osebni dohodki 
zaposlenih. Na lestvici osebnih 
dohodkov je obrt na zadnjem 
mestu v občini. Naj si obrtni
ška podjetja še tako prizade
vajo, da bi dvignila delovno sto
rilnost, ekonomičnost poslova
nja in rentabilnost, pa pri 
sedanji strojni opremi to najbrž 
ne bo mogoče. Z večjimi fizič
nimi napori ne bodo mogli na
doknaditi modernih strojev.

V občini so se o obrti že 
izoblikovala dokaj trdna stali
šča. Nekateri so mnenja, da 
bodo morali v prihodnjih letih 
odmeriti več sredstev obrtni
štvu in odpraviti dosedanji ma
čehovski odnos. Zaradi težav, ki 
jih imajo v občini z zaposlo
vanjem delavcev, je edini pa
rketen izhod, da obrtne delav
nice modernizirajo in delavcem 
omogočijo kolikor toliko znosne 
osebne dohodke. Primerjava po
datkov namreč kaže, da je 
obrtništvo s svojimi osebnimi 
dohodki znatno zaostalo za osta
limi vejami gospodarstva. V pr
vih petih mesecih so v obrti 
zaposlenim izplačali -povprečne

osebne dohodke v višini 30.231 
dinarjev! Slabo povprečje oseb
nih dohodkov in primerjava z 
zaslužki v industriji, kjer je bilo 
povprečje prvih petih mesecev 
znatno višje, 42.056 dinarjev, 
opozarjata, da je skrajni čas; 
da obrtništvo v občini bolj 
skrbno usmerjajo. To velja za 
družbeno in za za'sebno obrt, saj 
sta obe v enako težavnem go
spodarskem položaju. Za neka
tere obrtniške delavnice pa je 
tvegano misliti, da bi večje na
ložbe v strojno opremo lahko 
zboljšale njihov gospodarski po
ložaj. V takšnih primerih bi 
bila seveda ukinitev najpamet
nejša rešitev, če bi zaposlenim 
našli ustrezno delo, ki bi bilo 
bolje plačano.

Brez -Izdatnejših naložb v 
strojno opremo torej v ptujski 
občini ne bodo mogli izboljšati 
materialnega položaja obrti. To 
dokazujejo tudi nekatera vzpo
redna dejstva. V prvih petih 
mesecih je bil med najnižjimi 
porast osebnih dohodkov v obrti. 
V obrti, ki ima v povprečju že 
tako nižje osebne dohodke, so 
dohodki neprimerno počasneje 
naraščali kot v industriji. To je 
še en dokaz, da je brez novih 
vlaganj obrt počasi obsojena na 
propad. Druga nevarnost preti 
obrti, da zaradi stalnega naza
dovanja sama opeša. Tudi pri

merjave v ptujski občini, ki ni
ma najboljših možnosti za za
poslitev vseh, ki iščejo delo, 
kažejo, da stalno pada število 
zaposlenih v obrti. Ti premiki 
bodo prisilili obrtniška podje
tja, da bodo opustila stare obrt
niške oblike dela in se bolj pri
lagodila nastalim razmeram.

Nekatera obrtniška podjetja 
so že razširila svojo dejavnost 
preko območja občine. Podjetje 
»Pleskar« ni več vezano samo 
na izvajanje del v Ptuju in 
bližnji okolici, temveč ima de
lovišča razprostranjena po vseh 
večjih industrijskih središčih v 
državi. Svoja delovišča imajo v 
Tuzli, v Dubrovniku, na Reki, 
na Jesenicah, v Ljubljani, v Ce
lju in v Zagrebu.

V drugih podjetjih si iz za
drege pomagajo z zvišanjem cen, 
z boljšo organizacijo dela in s 
strokovnjaki/ ki se počasi vra
čajo iz šol.

V ptujski občini so mnenja, 
da v sedanji mrzlici omejevanja 
investicij ne bi smeli zavreti 
investiranja v obrti, saj so last
na sredstva v podjetjih pre
majhna, da bi lahko moderni
zirali svoje delavnice. Moderni
zacija pa je prvi pogoj, da se 
bo obrt postopoma izenačila s 
pogoji, ki jih imajo ostale pa
noge gospodarstva.

Z. T.

Kombinat živilske industrije 
»Delamaris« iz Izole v zadnjih 
letih dosega zelo solidne po
slovne uspehe na domačem tr
žišču in pri izvozu. Hkrati p& 
v kombinatu očitno niso znali 
urediti notranjih odnosov, pred
vsem delitve dohodka. O tem 
smo pred časom pisali tudi v 
našem listu in razen drugega 
zabeležili njihov odgovor — na
poved, da »te zadeve še urejajo«.

Odtlej sta minili malone dve 
leti. Kako je zdaj z njihovim 
kamnom spotike, ali je »že 
urejen«?

Nekje v Kopru sem mimo
grede izvedel, da se je »Dela
maris« resno spoprijel z notra
njimi slabostmi. Njihov direk
tor je menda celo izjavil, da s 
sedanjimi dohodki nihče, tudi 
on, ne more več živeti. Se manj 
pa so ti dohodki spodbuda za 
večje delovne uspehe. Drugače 

r rečeno: z višjimi osebnimi do
hodki je treba vplivati na višjo 
produktivnost.

Že te (nepreverjene) napo
vedi ali govorice, kakor pač 
hočemo razumeti, so dale slutiti, 
da se v »Delamarisu« morda le 
nekaj spreminja. Namreč to, da 
so osebnemu standardu zaposle
nih vse preradi predpostavljali 
delno sezonski značaj proizvod
nje, težave pri nakupu surovin 
in podobno, češ da je mogoče 
na ta način ustvariti rezervo za 
morebitne sušne čase.

O vsem tem in še marsičem 
drugem se je spodaj podpisani 
pogovarjal s tajnikom samo
upravnih organov v živilskem 
kombinatu »Delamaris« Izola to
varišem Brezavščkom.

Vprašanje: »Slišal sem, da v 
podjetju veje nov veter, ki naj 
bi — za začetek — pometel 
osebne dohodke pod 25.000 di
narji?«

Odgovor: »Kasneje bi kaj
več povedal o težavah, s kate
rimi se bori naše podjetje. Dej
stvo pa je, da smo v povprečju 
lanskega leta imeli povprečne 
osebne dohodke 31.000 dinarjev. 
V kolektivu, ki je štel 1786 za
poslenih, je le 414 ljudi zaslu
žilo več* kot 40.000 dinarjev me
sečno. Manj kot 25 tisočakov pa 
je dobivalo' 437 delavcev. Na 
nadeni področju, kjer so zaradi 
turizma tudi/ življenjski stroški 
višji od slovenskega in stati
stičnega povprečja, je problem 
nizkih osebnih dohodkov torej 
dvakrat pereč.«

Vprašanje: »In rešitev? Naj
brž niste ponovili lanske meto
de, ko ste dvignili norme, oseb
nih dohodkov pa ne?«

Odgovor: »Tisto lani ni bilo 
prav. Prav zato tokrat meril 
dela nismo spreminjali. Pač pa 
smo na novo kategorizirali de
lovna mesta in jih razvrstili v 
19 skupin. Kategorizacija se je 
skoraj povsem približala anali
tični oceni delovnih mest, kar 
je za nas prvič velik uspeh, 
drugič pa tudi nekaj čisto no
vega. Razen tega je novi pra
vilnik o delitvi osebnih dohod
kov, ki velja od prvega julija 
dalje, prinesel še eno bistveno 
novost. Približno četrtina vseh 
zaposlenih sodi med tako ime
novane režijske delavce. Doslej 
so 'imeli vsak svojo postavko. 
Po novem pa je tako, da jim 
ekonomska enota, v kateri so 
zaposleni, v okviru skupne mase 
sredstev za razdelitev lahko pri
šteje ali odšteje do polovice 
vrednosti razpona med dvema 
kategorijama startnih osnov (19

kategorij v razponu od 27 do
150.000 dinarjev), pač glede na 
njihov rezultat dela. Tako se 
ekonomske enote prvič lahko 
tudi praktično zavzemajo za 
spodbudnejše nagrajevanje ne
proizvodnih delavcev. Sicer pa 
je tako, da tudi pri tem izstopa 
svojstveni položaj našega pod
jetja.«

Vprašanje: »V čem je ta po
sebnost in kakšna je?«

Odgovor: »Rekel sem že, da 
tokrat meril ne bomo spremi
njali. Povedati hočem, da smo 
v teku lef pri nas s produktiv
nostjo prišli na najvišjo možno 
stopnjo, če pomislimo na seda
njo izpopolnjeno organizacijo in 
tehnologijo. Nihče pa ne ve, kaj 
bi se zgodilo, če bi bili ljudje 
bolje nagrajeni za svoje delo. 
Temu namenu, takim pričako
vanjem in željam, ki se bodo 
gotovo uresničile, smo želeli 
ustreči tudi z novim pravilni
kom, ki vsakomur za 100-odstot- 
no izpolnjeno delovno obveznost 
zagotavlja najmanj 27.000 di
narjev osebnega dohodka. De
jansko smo julija ustvarili za 
razdelitev 109 milijonov dinar
jev (bruto), k glede na število 
zaposlenih da povprečni doho
dek 38.450 dinarjev.

Toliko bi povedal o pravil
niku; kaj od njega pričakujemo 
in kaj smo že dosegli. Na vsak 
način pa tudi poslej za nas 
ostaja najbolj problematično 
oskrbovanje s surovinami, pred
vsem kmetijskimi pridelki. Pri 
teh odkupna podjetja ali kme
tijske zadruge toliko dvignejo 
ceno, da jih mi plačamo še en
krat dažje, kolikor je zanje do
bil proizvajalec. Zato le-ti vse 
bolj opuščajo pridelovanje po* 
vrtnin in sočivja, vedno več 
zemlje na našem ožjem zaledju 
ostaja neobdelane. Paradižnik, 
na primer, kupujemo predvsem 
v Makedoniji... in smo zado
voljni, da ga sploh dobimo. Ta
ko pa ni samo s paradižniki, 
tako je z vsemi kmetijskimi 
pridelki. Ob tem pa so prodaj
ne cene za naše izdelke že več 
let nespremenjene. Ob takih po
gojih res ni lahko gospodariti.«

Bržkone bo držalo, da bi k 
temu razgovoru sodilo nekaj več 
številčnih podatkov. Toda tisti 
dan, ko sem obiskal »Delama
ris«, je bil zame »črni četrtek«. 
Čas dopustov je. .. To pove do
volj. Iz razgovora s tovarišem 
Brezavščkom pa je tudi razvi
dno, da v »Delamarisu« pihlja 
nov veter. Vsaj v spoznanjih in 
verjetno tudi v rezultatih.

M. GOVEKAR
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PREMALO SKRBIMO ZA CENEN ODMOR

KAJ VSE JE DOPUST
Če bi razvrstili vse zaposle

ne v skupine po tem, kako izra
bijo letni dopust, bi prišli do za
nimive razpredelnice. Na vrhu 
bi bili tisti, ki ga izkoriščajo za 
počitek na morju ali v planinah, 
v sredini bi bili tisti, ki se med 
dopustom doma kopajo v »Ja
vorju«, na repu pa bi bili tisti, 
ki dopust namenijo delu. Ker si 
pač dopust kroji vsak po svoji 
denarnici, navadah, po položaju 
in željah, ni mogoče stvari po
sploševati. Na osnovi letošnjih 
izkušenj v nekaterih občinah pa 
lahko napravimo nekaj značilnih 
zaključkov.

Skrajševanje delavnika v in
dustriji prinaša zaposlenim ved
no več prostega časa. Razen let
nega dopusta imajo ponekod 
tudi že proste sobote. Problem 
torej ni več samo v prostem ča

su, ampak v izrabi prostega ča
sa. Podatki povedo, da so visoke 
cene in nizki osebni dohodki 
glavni zadržki, ki preprečujejo, 
da pretežna večina delavcev z 
nizkimi osebnimi dohodki ne iz
korišča dopusta za pravi oddih.

KAJ JE REALNO
IN KAJ ILUZIJA

V počitniških skupnostih ne
katerih občin zapažajo, da šte
vilo koristnikov njihovih uslug 
iz leta v leto bolj počasi nara
šča. Nekateri so naklonjeni tr
ditvam, da dokler ne bomo ob
čutno izboljšali osebnih dohod
kov, ni mogoče pričakovati mno
žičnega letovanja. Drugi vidijo 
vzroke zastoja v hitrem narašča
nju cen v počitniških domovih 
na morju in v planinah, ki so

vsako leto višje in se počasi pri
lagajajo ekonomskim pogojem 
tržišča. Tretji valijo krivdo na 
slabo organizacijo, saj praktično 
nimamo organizacije, ki bi skr
bela za/ pospeševanje in razvoj 
cenenega letovanja. Vse to so 
razlogi, s katerimi morajo ko
ristniki računati. Vrnitev v »zla
te čase«, ko so se stroški za le
tovanje pokrivali iz raznih »čr
nih skladov« in dotacij, ni mo
goča. Počitniški domovi se bodo 
morali slej ko prej popolnoma 
izenačiti v svojem poslovanju s 
sorodnimi podjetji, kar bo naj
brž še podražilo njihove storitve. 
Ali torej to pomeni, da bomo 
morali še bolj skrbno preraču
nati vsak odhod na dopust? S 
sredstvi, ki jih je do sedaj skup
nost namenila v ta namen, ne 
bi smeli priti v slepo ulico, če

bodo ta količkaj pravilno razde 
ljena.

Dvajset odstotkov gospodar 
skih organizacij v naši držav 
daje svojim zaposlenim regre 
za dopust v različnih zneskih 
Dosedanja praksa je pokazale 
da so regres povsod delili line 
arno, vsem enako. Takšna deli 
tev pa najbrž ni povsem ustrez 
na. Videti je, da so proti takšn 
delitvi ponekod že dvignili gla 
sove. Zakaj bi morala na prime 
dobiti direktor in vratar enal 
regres za dopust? Ali ne bi bil 
primernejše, da ljudje z visoki 
mi osebnimi dohodki, ki jim do 
pust ne pomeni nobenega pro 
blema, dobijo manjša sredstva 
Seveda pa tu nastopi problen 
nagrajevanja po delu. ki ga 
raznimi lestvicami krnimo.

Izkoriščanje dopusta za od 
mor in počitek je v naših raz 
merah otežkočeno še zaradi ude 
mačenega stališča, da je dopus 
na listi človeških potreb na zad 
njem mestu. Pretežna večin 
najprej poskrbi, da odplača kre 
dite za bolj uporabne človešk 
dobrine, kot so televizorji, elek 
trični štedilniki, pralni stroji itc
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USPEH JE ODVISEN
tudi od zbiranja in analiziranja podatkov

(Nadaljevanje s 1. strani)

sporočamo občinski skupščini, 
kaj je po našem mnenju po
trebno storiti za hitrejši razvoj 
podjetij.«

Približno tako mi je pripo
vedoval tajnik občinskega sin
dikalnega sveta v Celju, med
tem ko mi je podpredsednik 
občinskega sindikalnega sveta

Kosilo, pripravljeno v naravi —

LjubUana-Center povedal, da 
dobivajo zelo urejene in dobro 
analizirane podatke o gospodar
jenju gospodarskih organizacij 
od občinske uprave, medtem ko 
o družbenih službah in sploh 
negospodarskih dejavnostih ne 
dobijo podatkov drugače kot na 
natančno precizirano zahtevo.

»Občinski upravi sami je še 
nejasno, kdo naj analizira te 
podatke; ali ista analitična 
služba kot gospodarstvo ali 
druga, posebna. Zaradi tega teh 
podatkov ni.«

Predsednik občinskega sindi
kalnega sveta v Novi Gorici pa 
je nezadovoljen s splošnimi po
datki, ki jih zbira in analizira 
upravna služba občine:

»Kako naj vemo, kaj vse je 
v osebnih dohodkih, ko pa jih 
služba družbenega knjigovod
stva tako posplošuje, da so v 
teh podatkih zajete tudi — de
lovne obleke.«

Tako posplošeni so tudi dru
gi podatki oziroma kazatelji, 
zato se je tamkajšnji občinski 
sindikalni sVet orientiral na sa
mostojno zbiranje in analizira
nje- podatkov. V ta namen se 
poslužuje anketiranja proizva
jalcev, prosvetnih delavcev, de
lovnih organizacij itd.

Že samo po teh primerih 
lahko presodimo, da je v obči
nah res premalo podatkov in da 
so tisti, s katerimi razpolagajo 
— premalo tehtno obdelani. 
Prav zaradi tega so včasih sta
lišča občinskih sindikalnih sve
tov nekoliko ali bistveno raz
lična od stališč drugih občin
skih forumov, tudi občinske 
skupščine, o istih problemih in 
zadevah. Do tega je občinske 
svete privedla pravzaprav nuja, 
da o problemih proizvodnje, de
litve dohodka in drugih zade
vah delovnih organizacij čim 
bolj dokumentirano razprav
ljajo, ne pa na pamet, kot smo 
to delali prečesto doslej. ,

JE TO BIROKRACIJA?

Tudi pri drugih občinskih 
sindikalnih svetih, ne le v No
vi Gorici, so začeli poslovati z 
občinsko upravo in drugimi fo
rumi v občini že več ali manj 
pismeno; bodisi z zbranim gra
divom, oblikovanim v analizah, 
ali tudi s običajnim uradnim 
pismenim kontaktiranjem. Zla-

je najslajše. — Foto: M. Šparovec

sti v občini Ljubljana-Center so 
v tem dokaj dosledni. Imajo pa 
tudi tehten vzrok:

»Kako pa naj vemo zg raz
mere v nad dvesto gospodarskih 
organizacijah in prav toliko de
lovnih kolektivih negospodar
skih dejavnosti, če tega ne bo
mo beležili in sploh pismeno ob
ravnavali?« so besede podpred
sednika občinskega sindikalnega 
sveta. »V manjših občinah, kjer 
lahko preštejejo delovne orga
nizacije na prste, je mogoče go
voriti o vseh problemih na pa
met, pri nas pa ne.«

Tujii v manjših občinah je 
praksa probleme obravnavati 
»na pamet« nezadostna, vendar 
jo je samo laže opravičiti kot 
pa v občini Ljubljana-Center, 
kjer so razen drugih tudi po
membne osrednje ustanove.

Je torej birokracija, če ti 
forumi pismeno obravnavajo 
zadeve, ki jih zaposlujejo? Prav

"gotovo ne. Iz primera občin
skega sindikalnega sveta v Ce
lju je očitno, da je zlasti, v 
spornih zadevah prav priporoč
ljivo tudi diskutirati po pisme
nem konceptu. Tamkaj je bila 
sporna na primer razprava 
predsednika občinskega sveta 
o priporočilu občinske skupšči
ne za zvišanje najemnine loka
lom. Na osnovi tega priporočila 
je zavod za nepremičnine, ki 
upravlja tudi z lokali, lahko 
zviševal najemnine celo za šti
rikrat. Okrog tega stališča in 
podobnih, ki. so nasprotovala, 
na primer neprimerni integra
ciji trgovskih podjetij itd., je 
prišlo celo do neprincipialnega 
obravnavanja prizadevanj ob
činskega sindikalnega sveta in 
do očitkov predsedniku tega 
sveta.

JE DELAVNOST 
»SINDIKALIZEM«?

Prizadevanja občinskih sin
dikalnih svetov, da bi čim bolj 
dokumentirano in čim bolj sa
mostojno presojali dogajanje v 
komuni, so ponekod označena 
kot »sindikalistična«. Kaj poti 
tem izrazom kdo misli, je tež
ko opredeliti, prav gotovo pa je 
skupna misel vseh, ki se v tem 
duhu izražajo, presenečenje nad 
tem, da se občinski sindikalni 
sveti odločno uveljavljajo kot 
pomembna družbena organiza
cija, medtem ko dosedanja de
javnost občinskih sindikalnih 
svetov, prav tako kot sindikal
nih podružnic, tega ni zaslužila. 
Marsikje še vedno pojmujejo 
sindikalno organizacijo kot »tre
tjerazredno«, kar je najbolj 
očitno pri dodeljevanju sred
stev za potrebe te organizacije.
V Novi Gorici, na primer, so se 
morali boriti za poldrugi mili
jon več sredstev, kot pa so jim 
jih sprva namenili. Izborili so 
si jih na osnovi tehtnega in na
sploh sprejemljivega delovnega 
programa.

Prav v Novi Gorici pa tudi 
najuspešneje zavračajo take po
misleke, kakršne slišimo marsi
kje na račun sindikalnih svetov 
občin: da namreč »preraščajo 
pristojnosti drugih družbenih 
organizacij in celo skupščino«.
V Novi Gorici so naredili vrsto 
analiz na osnovi anket in dru
gih podatkov, zainteresirali za 
te probleme delavske svete in

Se zadnji pregled mrež pred odhodom na nočni lov plavih rib. 
Foto: M. Šparovec

R

.Ce po plačilu ostane v družin
skem proračunu še kaj sredstev, 
to za dopust običajno ne zado
šča, Povprečni slovenski osebni 
dohodek se je letos dvignil na 
42.000 dinarjev. Veliko je seveda 
družin, ki živijo pod tem po
vprečjem. Majhna primerjava bo 
pokazala, da moramo za stroške 
dopusta začeti varčevati celo le
to, ker se je razmerje med na
šimi osebnimi dohodki in stroški 
dopusta občutno poslabšalo. Tu
di drugod po svetu delavci za 
dopust hranijo denar dalj časa, 
ker jim pač dopust ni »na krož« 
niku« prinesen poklon skupno
sti, ki je v popolnem nesoraz
merju z dejanskimi stroški, am
pak morajo tudi na tem področ
ju upoštevati ekonomske zako
nitosti. Pred desetimi leti je stal 
dopust za štiričlansko družino 
okoli 11.000 dinarjev, dohodki 
takšne družine pa sd se vrteli 
okrog vsote 26.000 dinarjev. Po 
desetdnevnem dopustu se je 
družina z ostankom denarja še 
vedno lahko preživljala do prve
ga v mesecu. Letos pa so stvari 
Popolnoma drugačne. Dopust šti
ričlanske družine stane okoli 40

tisoč dinarjev, dohodek pa se je 
dvignil na 50 do 60.000 dinarjev. 
Razmerje se je dokaj spremeni
lo, ker z mesečnimi dohodki ni 
mogoče uživati dopusta in po 
dopustu brez prihrankov preskr
beti družine. Dopust torej tudi 
že pri nas postaja odvisen ne 
samo od ene mesečne plače, tem
več od celoletnega varčevanja. 
Dopust je dolgoročna naložba, 
ki prav tako kot odplačevanje 
kreditov in posojil zahteva svoj 
čas.

TUJCI V POČITNIŠKIH 
DOMOVIH

Zadnja leta opažamo, da je v 
počitniških domovih vedno več 
tujcev. Posebno Poljaki, Čehi in 
Avstrijci so zelo pogostni gostje. 
Tujci izpodrivajo domačine 
uspešno tudi v privatnih sobah. 
Večina občin je v prizadevanjih 
za ustvarjanje večjih dohodkov 
dala tudi privatnikom kredite, 
da so opremili svoje sobe pri
merno zahtevam tujcev. V zad
njem letu so šle cene prenočišč 
v privatnih sobah občutno na
vzgor, ker so z zvišanjem cen 
prišle tudi občine do večjega de

leža. V glavni sezoni je bil letos 
najnižji dnevni penzion v počit
niških domovih okoli 1200 dinar
jev. K temu moramo dodati, da 
so to le najnujnejši izdatki. Ker 
nimamo samopostrežnih restav
racij s cenejšo hrano za naš žep 
in ker so tudi že privatne sobe 
domena tujcev, ki plačajo višje 
cene, so na dopustu prav redki 
delavci in družine s številnejši
mi družinskimi člani.

Kako ekonomična je postala 
računica, povedo podatki, ki smo 
jih dobili v počitniški skupnosti 
občinskega sindikalnega sveta 
občine Ljubljana-Center. Vedno 
več je primerov, ko ljudje zapu
ščajo domove, če se poslabša 
vreme na morju. Zakaj nekaj 
dni slabega vremena na morju 
je stran vržen denar, posebno, 
če je dopust že pred iztekom.

Marsikatere težave, s kateri
mi moramo računati v prihod
njih letih, bi lahko premostili, 
če bi bilo napak manj in pri
prave letovanj bolj skrbne. Ta
ko pa iz leta y leto ponavljamo 
staro resnico, da so zmogljivosti 
v predsezoni in posezoni neizko
riščene. ____ Z. TOMAZEJ ’

na ta način ustvarili javno 
mnenje o vrsti problemov in 
načinu njihovega reševanja. Ta
ko so preko delovnih organiza
cij oziroma članov občinske 
skupščine v teh kolektivih pro
drli s svojimi mnenji, predlogi 
in zahtevami v sami občinski 
skupščini. S tem so se izognili 
vsem sporom, ki bi sicer lahko 
nastali, če bi samo občinski svet 
karkoli zahteval od občinske 
skupščine, kot smo to lahko raz
brali iz primera v celjski ob
čini.

Podobno smer ubira tudi ob
činski sindikalni svet Ljublja
na-Center, ki je v prav taki ši
rini uspel obravnavati stano
vanjsko problematiko. Odsotnost 
deklarativnega razpravljanja o 
problemih torej zelo pospešuje 
zanimanje za aktivnost bodisi v 
sindikalni organizaciji, delav
skem svetu ali občinski .skup
ščini. Tudi za to imamo primer 
iz Nove Gorice: o vrsti proble
mov je tamkajšnje predsedstvo 
sindikalnega sveta razpravljalo 
skupaj s strokovnjaki. Na pri
mer o produktivnosti, organiza
ciji dela, otroškem varstvu, 
zdravstveni zaščiti itd. Na ta 
način si je ta svet zagotovil so
delovanje strokovnjakov in raz
bremenil svoj plenum, ki ob
ravnava le problematične in na
sploh nejasne zadeve, medtem 
ko prepušča reševanje tistih za
dev, ki jih lahko osvetlijo dru
gače, običajnemu delu sindikal
nih podružnic in predsedstva.

»PRISTOJNOSTI« PORAJAJO 
NESOGLASJA

Kot smo videli iz navedenih 
primerov, nastajajo nesoglasja 
predvsem tam, kjer si niso edi
ni v tem,-kdo ima kakšne »pri
stojnosti«. Čeprav vse družbe
ne organizacije in občinska 
skupščina navadno sodelujejo v 
obravnavanju posameznih pro
blemov, rado pride do neso
glasij v tem, kdo je za kaj od
govoren. Najbolj sporno je tam, 
kjer je predsednik občine na 
primer še vedno mnenja, da 
lahko rešuje vrsto problemov 
sam — v imenu skupščine in 
ne po njenih sklepih. Se huje 
je tam, kjer ima pomislek, da 
lahko le on komunicira z di
rektorji. To pomeni, da se ima 
za šefa občinske uprave in ne 
za glavo samoupravnega telesa 
— občinske skupščine. Kako si 
naj sicer razložimo dejstvo, da 
se pogovarja z direktorji, ne pa 
z delavskimi sveti?!

To so na videz malenkostna 
neskladja, toda v pojmovanjih 
bistvena. Ne moremo trditi tega, 
da kaj takega ni mogoče opa
ziti tudi pri predsednikih občin
skih sindikalnih svetov. Tudi 
med njimi so taki, ki mislijo, 
da so — občinski sindikalni 
svet. To se odraža seveda v nji
hovih dejanjih, ne pa besedah! 
Kjer pa se v tem tonu med se
boj pogovarjajo, utegne biti zelo 
hudo. kadar pride do diame
tralno nasprotnih gledišč. Lah
ko se zgodi, da se dobronamerni 
pogovor prej ali slej sprevrže 
v osebni obračun, o katerem 
ostali člani občinskih forumov 
ničesar ne vedo ali pa, če zve
do, to ni čista resnica.

Prav temu se lahko izogne
mo s preudarnim in širokopo
teznim delovanjem sindikalnih 
podružnic v delovnih organiza
cijah, kot to delajo v Novi Go
rici in vse bolj tudi v ostalih 
občinah, kjer sem se informi
ral o delu občinskih sindikalnih 
svetov. Tako delo pa je uresnič
ljivo samo tedaj, če imajo ob
činski forumi (vsi, ne samo ob
činski sindikalni sveti) dovolj 
podatkov, takih, ki so vsestran
sko analizirani. Ce občinska 
uprava teh podatkov nima, je 
prav, da si jih občinski sindi
kalni sveti sami zberejo in ana
lizirajo, menim pa, da bi bilo 
delo vedno boljše in bolj uspeš
no, če bi občinske uprave po
skrbele za take podatke, ob ka
terih nikomur ne bi bilo treba 
iskati novih — dopolnilnih po
datkov. Sposobnost posameznih 
družbenih organizacij in med 
njimi seveda tudi občinskih sin
dikalnih svetov pa bi se potem 
izražala v tem, kako vedo upo
rabljati, kako razumejo in kaj 
novega razberejo iz podatkov, 
ki jih dobivajo. Sele tedaj bi 
razprave izgubile ton osebnega.

Tem zahtevam pa, tako vsaj 
kaže, občinske uprave še niso 
kos. Tako kot uprave podjetij 
še vedno ne razpolagajo s ta
kim sistemom zbiranja in ana
liziranja podatkov o gospodar
jenju, ki bi ustrezal decentra
liziranemu gospodarjenju v eko
nomskih enotah. Od tod, se mi 
zdi, pa izvira tudi podobnost 
(ali celo enakost) problemov, o 
katerih govorimo v uvodu.

VIKTOR SIREC
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Pred prvim tednom
Ko še ni bilo najnovejših gospodarskih ukrepov, zaradi 

katerih so postale inšpekcije nenadoma nadvse pomembne 
službe, so inšpektorji Zalesja, ki zajema štiri komune in 
četrt pete, študirali predpise in zakone ob 156 nerešenih 
zadevah, 47 umaknjenih odločbah, s katerimi se ni strin
jal predsednik občine ali kak drug vpliven občan posa
mezne komune in ob vrsti takšnih zadev, katerih se in
špektorji iz podobnih razlogov niso upali lotiti.

Ob vsem tem so inšpektorji konstantno premišljali o 
tem, kako lepo bi bilo najti kakšno bolj perspektivno služ
bo, ki bi jim zagotovila večje stalne in za nameček še gib
ljive osebne dohodke.

Prvi teden
Ko so postale inšpekcije, po zaslugi višjih forumov, 

pomemben faktor v reševanju gospodarskih, predvsem pa 
investicijskih problemov, so inšpektorji slekli črne pisar
niške narokavnike, oblekli praznično obleko in se s trd
nim kontrolnim korakom napotili iz pisarn v gospodarske 
organizacije.

»Poslej,« so dejali, »nismo več podrejeni vplivom ne
objektivnih lokalnih čiiiteljev, zato se ravnamo zgolj po 
predpisih in zakonih in v imenu družbe nasprotujemo 
vsemu, kar ne ustreza našemu gospodarskemu razvoju in 
je v nasprotju z našo pozitivno zakonodajo."

V tem tednu so nemudoma uvedli postopek v vseh 
tistih primerih, ki so jih doslej vedeli, pa se jih niso lotili 
in so tako povečali štemlo obravnavanih zadev za 50°/o.

Drugi teden
Ko so inšpektorji napisali svoja prva poročila in opa

zili, da jih pristojni činitelji komun in okraja, zlasti sled
njega, zelo resno jemljejo in na vsakem sestanku, posve
tovanju in konferenci citirajo, so se vzravnali, nastopali 
samozavestno in odločno in sploh ravnali, kot da niso in
špektorji. K svojim prejšnjim ugotovitvam so dodali še 
96 novih primerov kršenja zakonitosti, izmed katerih so 
izbrali skupno 35 primerov in jih predlagali za ustavitev 
gradenj, ki so bile začete brez kritja v sredstvih ali brez

k IR SO SE RAVNALI 
PO PREDPISIH

(BALADA O INŠPEKTORJU)
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dokumentacije, ali obojega. Ob tem govorimo o manjših 
predlogih kaznovanja posameznikov in deloviih organiza
cij kot celote, v osebi direktorja in računovodje, ali samo 
računovodje, ki je tako edina zaprisežena oseba v podjetju.

Tretji teden
Ko so inšpektorji ugotovili, da so s svojimi energičnimi g

posegi v dogajanje v življenju rešili družbi čez 25 mili- m
jard dinarjev sicer povsem nekoristno zapravljenih sred- j
štev, so ugotovili, da so to sredstva, ki predstavljajo nji- 1
hov učinek. Zaradi tega je inšpektor Peter predlagal so- •
mofinanciranje inšpekcijske službe, ki naj ustvarja doho- S
dek na osnovi koristi, ki jo ima od nje družba. V tem pri- e
meru bi bil en sam odstotek od omenjenega prihranka E|
investicijskih sredstev dovolj za popolno, reorganizacijo j
inšpekcijske službe Zalesja. H

“Tovariši," je poudaril Peter. “Naša dolžnost je, da na- E 
Žo pomembno službo okrepimo, da vrnemo iz gospodarskih H 
organizacij vse tiste sposobne inšpektorje, ki so se tamkaj m 
zaposlili samo zato, ker v naši službi niso bili dovolj na- M 
grajeni za svoje delo."

Tako so se inšpektorji z navdušenjem zavzemali za de- H 
litev dohodka jx> delu, za okrepitev inšpekcije in razširi- m. 
tev uradnih prostorov, ki so spričo naglega razvoja in- S 
špekcije postali odločno pretesni.

Četrti teden
Tedaj se je občinska skupščina odločila ustaviti vse 3 

gradnje, za katere so inšpektorji z dokazi trdili, da so ne- ;J 
dopustne, kljub vsem tistim direktorjem, ki so kot člani H
občinskih forumov družbenih organizacij in člani občin- 3
skih skupščin zatrjevali, da so inšpektorji postali »usijane g
glave" in da jih je v podjetjih še komaj mogoče prenašati. J 
Potem so se člani občinskih skupščin, predvsem pa nji- 
h o vi predsedniki, z vso možno vnemo lotili reševanja ti- [ 
stih zadev, ki so jih ugotovile in obravnavale inšpekcije.
Tako so v nekaj dneh uspeli zbrati vso potrebno doku- g 
mentacijo, zagotoviti vsa potrebna sredstva in investicije . g 
so se z nezmanjšano silo nadaljevale.

Potem so si oddahnili. Tako je minil teden.

Peti teden (f

Ko so inšpektorji že sestavili svoj načrt nadaljnjega J
razvoja inšpekcijskih služb Zalesja, so dobili od občinskih s
uprav vseh petih komun Zalesja naslednje obvestilo:

“Vljudno vam sporočamo, da smo po pregledu prora- p
čunskih izdatkov ugotovili, da so se ti izdatki povečali S
nasproti lanskemu letu za 49 "/o. Zaradi tega smo morali [J 
omejiti sredstva za nadaljnje vzdrževanje naših služb. Na ff 
osnovi tehtnega preudarka smo se zedinili, da vam zmanj- jj 
šamo kvoto sredstev za vzdrževanje vaše službe za 1,5 mi- H 
lijona dinarjev."

Tako so občinske uprave tovariško pozdravile svojo [j
skupno službo in zadevo dokončno rešile.

Šesti teden
Ko je šef inšpekcijske službe Zalesja prišel do sape, je 

sporočil svojim inšpektorjem, da so s svojo dosedanjo ak- jj
tivnostjo znatno presegli planirane stroške, kar se lahko bš
zelo negativno odrazi na njihovih osebnih dohodkih in je S
zato odločil, da poslej ne bo več nobenih službenih poti, 8
temveč da se bodo posvetili pisarniškemu delu in ponov- tj
nemu študiju predpisov in zakonov. S

Na ta način inšpektorji sploh niso mogli opaziti ponov- 8 
nega razmaha investicijske potrošnje in ostalih nepravil- . 
nosti, proti katerim so se pet tednov srdito bojevali.

Po zadnjem tednu
Inšpektorji so sedeli za svojimi pisalniki s črnimi na- 1

rokavniki čez rokave starih suknjičev in razmišljali o tem, 1
kje bi lahko dobili tako službo, ki bi jim zagotavljala g
poleg stalnega še gibljivi del osebnih dohodkov. Drug tj
pred drugim so skrivali dejstvo, da so že zaprosili posa- (J
mezne delovne organizacije za sprejem v službo.

Kmalu pa so bili vsi zelo razočarani, kajti podjetja so 8 
se jim vljudno opravičila, češ da so vsa delovna mesta že S 
zasedena. Nihče jim namreč ni hotel odkrito povedati, da S 
imajo zelo veliko napako: v zadnjih petih tednih so se M 
namreč izkazali za zelo nespametne — za ljudi, ki se rav- E 
najo natančno po predpisih.

VIKTOR SIREC
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Z vse večjo časovno od
maknjenostjo od vojnih dni in 
bolj ali manj le priložnostnimi 
dokumentarnimi ali memoar- 
nimi zapisi o narodnoosvobo
dilni borbi Se je pri nas po
kazala potreba, da moramo 
pričeti načrtno zbirati in pro
učevati vsakršno gradivo iz 
NOB, če ga pač želimo ohra
niti in posredovati zanamcem 
verno podobo tega revolucio
narnega obdobja. Tako vidi
mo, ko listamo po nedavni 
preteklosti, da so se od leta 
1950. sem odpirala vrata novih 
muzejev, zavodov, institutov 
ali oddelkov pri njih, ki se 
danes v taki ali drugačni obli
ki pečajo z dogajanji v zadnji 
vojni in silnicami, ki so ji že 
davno pred njenim pričetkom 
dale pečat poznejše dvojne re
volucije.

Programska obzorja založbe Borec
NOVOST: v redne zbirke bodo vključeni teksti o osvobodilnih gibanjih drugih narodov v svetu

Iz istega razloga — zbirati in ohra
niti material iz NOB, je Glavni odbor 
Zveze borcev leta 1959. osnoval zavod 
»Borec«, in sicer z jasnim načrtom, da 
»izdaja knjige, ki obravnavajo narodno
osvobodilno vojno, bodisi v obliki ro
mana, povesti, pesmi, drame, bodisi da 
so to knjige memoarskega žanra« ali 
revije. Vse ostale dejavnosti današnje
ga kulturno prosvetnega in zgodovin
skega zavoda »Borec« v Ljubljani prav
zaprav le pomagajo, omogočajo njegovo 
osnovno in poglavitno — založništvo. 
V pičlih šestih letih in po devetdesetih 
izdanih knjigah že lahko ugotavljamo 
rezultate založniške hiše »Borec«, ki 
ima s svojo specifiko med vsemi slo
venskimi založbami posebno mesto. 
Prav toliko hvaležno kot nehvaležno 
hkrati.

V trenutku namreč, ko omeji neka 
založba izdajo svojih del izključno na 
vsebino tesno omejenega časovnega ob
dobja (naj je bilo to obdobje še tako 
pestro, zanimivo in burno) in teži na 
eni strani za verodostojnostjo prikazo
vanja tega obdobja, na drugi za nepo

sredno individualno izpoved o njem in 
tiska samo tekste udeležencev narodno
osvobodilne vojne in revolucije, ni več 
samo založba. Nujno postane razisko
valec, ki preverja resničnost dokumen
tarnih del. Spodbuja pisatelje, jih išče, 
nazadnje pa še pogosto pomaga preliti 
njihovo pisanje v bolj literarno dogna
no izpovedno obliko. Večina ljudi, ki 
izdajajo svoje spomine pri založbi 
»Borec« v tej ali oni podobi, niso pisa
telji. To daje njihovim tekstura neki 
svojevrsten, ljudski čar m če že ne do(- 
segajo ne vem kakšne umetniške kvali
tete, so najbolj verni in topli dokumenti 
časa in ljudi. Znano je, da je pisana 
beseda, ki ima močan pečat resničnosti, 
priljubljena in zelo brana v vseh do
bah in časih. Morda ima prav taka be-„ 
seda tudi najmočnejši vpliv na bralca, 
provzroča velike miselne in čustvene 
reakcije. In če torej želimo, da ostane 
naša revolucija neposredni del našega 
naroda, so ta njena pota, ki jih hodi 
založba »Borec« danes, gotovo pravilna. 
Sicer pa so si knjige založbe »Borec« 
že dobile krog svojih bralcev. Zanimivo
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Problem
komercialnosti

NA FILMSKEM PLATNU: 
»LITO VILO VITO«

Komedija režiserja Obrada 
Gluščeviča »Lito vilovito« 
(»Razgibano poletje«, proizvod-

Prnblem je namreč takle: 
pred leti, ko je tako imenovani 
»komercialni val« grozil, da bo
do banalne in rteokusne kome- (Dalmatinec po rodu) znal iz- 
dije zadušile sleherno duhovi- luščiti iz ambienta nekaj pro- 
tost v našem filmu, je kritika blemov ter z dobrim občutkom 
upravičeno nastopila proti osmešiti romantiko, miselnost

mu priznati še več. V želji, da dva ustvarila celo zelo dobri 
bi ustvaril res komercialni kreaciji. Izvrstno zvočno kuli- 
film z našega morja, je režiser so daje filmu barvitost dalma-

istopila
takšni praksi in dejansko pri
silila producente, da so opusti
li nadaljnjo proizvodnjo takš
nih načrtov. Spričo tega, da 
"■Lito vilovito« oživlja kome
dijo v našem filmu, se je nez 
katerim zdelo potrebno, da iz
razijo svojo zaskrbljenost, da 
se ne bi zgodovina ponovila. 
Problem ostaja zgolj v tem, da 
večina apriorističnih nasprot-

in proslavljene ljubimce ter 
»osvajače« z dalmatinske oba
le. Pri tem je znal vdihniti 
snovi dovolj pristnega kolorita, nejše žanre — ba,nalnost, 
dovolj duhovitosti, da moramo okusnost in laž.

tinskega dialekta.
Potemtakem, ne gre za to, 

da bi aprioristično odklanjati 
komedijo in tako imenovani 
komercialni film, odklanjamo 
le — kar velja oziroma mora
lo bi tudi za druge, pretencioz-

ne-

sprejeti film kot uspelo komer
cialno delo, ki je navzlic ne- 
pretencioznosti sposobno spo
ročiti gledalcu marsikaj. Pri 
tem nas ne moti, da se je Glu- 
ščevič v strukturi naslonil na

R. R.

je, da prednjačijo med njimi poleg ude
ležencev vojne in tistih, ki jih je vojna 
hudo prizadela, predvsem mladi.

Dejavnost založbe lahko v grobem 
razdelimo na- dva dela: ha zgodovinsko 
in mladinsko pedagoško.

Nekakšen temelj Borčevega založni
štva 'sta stalni zbirki »Dokazi« in »Vi
harni čas«. V »Dokazih« izhajajo doku
mentarne reči, ki jih zunanji sodelavci 
založbe potem pred izidom preverijo, 
kolikor se pač to da in često se zgodi, 
da prinesejo prav publikacije »Doka
zov« nove še nezabeležene podatke. 
Običajno so ti teksti močno vezani na 
določeno obdobje, krajevno območje, 
premike in silnice.

Zbirka »Viharni čaff« ima bolj lite
rarno memoarski značaj in je izključno 
izpod peresa pisateljev bivših borcev in 
sodelavcev osvobodilnega gibanja.

Nekaj let je bil izbor izbranih del v 
obeh zbirkah vezan na slovensko nacio
nalno in teritorialno območje, toda za
ložba je sprevidela, da je takšen kon
cept pravzaprav preozek in ne more 
predstaviti našega, slovenskega deleža v 
vojni, ali neposredno pred njo v pravi 
luči sicer bolj obsežne jugoslovanske 
celote. Predvsem pa se mi zdi pohvare 
vredna letošnja odločitev založbe, da 
vključi v redne zbirke tekste revolucio
narnih gibanj drugih narodov v svetu. 
(Zdaj bo na primer izšel izbor iz alžir
ske književnosti.) Takšen koncept od
pira zolažbi širše možnosti, slovenske
mu bralcu pa nova obzorja. Zakaj s 
primerjavo z drugimi revolucijami lah
ko predvsem tisti, ki se naše domače 
niso neposredno udeležili, laže in teme
ljiteje doumejo njeno specifičnost in 
veličino.

Izven rednih zbirk izdaja založba 
»Borec« svetovno priznana zgodovinsRa 
dela o ali iz druge svetovne vojne (na 
primer Churchillova »Druga svetovna 
vojna«, »Nurnberški proces« ...), ki, kot 
kažejo podatki v knjigotrštvu in v 
knjižnicah, sodijo dandanes med eno 
najbolj branih čtiv.

Da bi doživetja naših ljudi iz zadnje 
vojne ne šla v pozabo in da bi spodbu
dili bivše borce k pisanju, razpiše Zve
za združenj Zveze borcev vsako leto 
Kajuhove nagrade, ki jih potem podeli 
ob Dnevu vstaje slovenskega naroda. 
Povprečno prispe na natečaj, ki je ano
nimen, kakih petnajst del na leto.

Del svoje dejavnosti posveča založba 
»Borec« mladini. Med zbirke, name
njene predvsem bralčem v osnovnih šo
lah, sodijo »Kajuhova knjižnica« (v njej 
izhajajo pesmi slovenskih pesnikov — 
Kosovel, Seliškar, Minatti... s parti
zansko, delavsko in socialno tematiko), 
»Kuričkova knjižnica« (proza izpod pe
resa sodobnih mladinskih avtorjev s 
partizansko in povojno vsebino), »Li
kovna knjižnica« (slikanice, reproduk
cije) in pa »Borčeva knjižnica«, ki si jo 
je založba omislila pravzaprav kot 
zbirko dobre, vedre literature, ki naj 
bi bolj privabljala mlade bralce kot pa 
razni stripi in podobno.

Čeprav je res, da moramo mladino 
seznanjati z vsebino in dogajanji N0B, 
se mi ob zbirkah za otroke založbe »Bo
rec« vsiljujejo neki pomisleki. Dokler 
na primer ponatiskuje v zbirkah pri
znane literarne stvaritve — vse prav in 
v redu. Toda. kaj s, svojim izrazitim 
iskanjem LITERATURE - UMETNOSTI 
s tematiko iz NOB ne spodbuja morda 
k pisanju »na silo«, »po naročilu«? Do
kler pišejo ljudje mogoče oblikovno 
šibko, toda po doživetjih, spominih, je 
tako pisanje izpovedno, tudi poučno 
vzgojno ... Literatura »po naročilu« pa 
še nikoli ni bila kvalitetna, še manj 
priljubljena ali učinkovito vzgojno 
sredstvo. Tu torej, kot se mi dozdeva, 
tiči neka nemajhna nevarnost. Razen 
tega nam kažejo izdaje vseh slovenskih 
založb od vojne sem, da založbe rade — 
včasih celo zaradi same vsebine — ob
javljajo vsako domače umetniško ali 
»umetniško« delo s tematiko iz druge 
svetovne vojne in narodnoosvobodilne 
borbe, naj je namenjena odraslim ali 
pa mladini. (Poglejmo samo knjige, ki 
so izšle pri založbi »Mladinska knjiga* 
v Ljubljani.) In iz dneva v dan še ved
no čakajo velikega dela o teh naših 
velikih dneh.

Zdi se mi, da bi pa založba »Borec« 
lahko resnično dosegla svoj namen — 
seznanjati mladino z nedavno pretek
lostjo — z revijo »Kurirček«, ki jo za
vod »Borec«-že izdaja. Morda bi kazalo, 
da bi posvetil prav tej publikaciji naj
več pozornosti, ker je po cilju, ki si ga 
je zastavila ta revija, edina te vrste pri 
nas in je lahko prav tako literarna kot 
dokumentarna hkrati. In to je, kar mla
dina potrebuje in želi.

ALA PEČE

nikov komedije ni upoštevala proslavljeno italijansko »krl-
vrste specifičnosti, med dru-

nja. »Ax>ala-ftim« Beograd) je .gim najpomembnejšo — nam
že v Pulju načela problem ko 
mercialnosti v našem filmu, 
vendarle pa so razgovori izzve
neli bolj kot spomin kot pa 
nuja, ki bi jo zastavljal inkri
minirani film.

reč, da »Lito vilovito« po svoji 
miselnosti in strukturi ni ba
nalno in neokusno delo.

S to osnovno ugotovitvijo 
priznamo Gluščeviču določen 
uspeh prizadevanj. Moramo pa

čavo komedijo« in da je v film 
vključil malone vse jugoslo
vanske priljubljene igralce 
mlade generacije (Milena Dra- 
vič, Ljubiša Samardžič, Beba 
Lončar, Boris Dvornik), ki jih 
je, mimogrede povedano, od
lično vodil, tako da sta prva
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Koristno 
in potrebno

DRAGOTIN CVETKO: 
»STOLETJA SLOVENSKE 
GLASBE«

Sredi počitniških dni in av
gustovske vročine nam je Can
karjeva založba ponudila knji
go, ki si je je gotovo že dolgo 
želel marsikateri ljubitelj glas
be in bo svoj pravi odmev do
bila verjetno šele jeseni, ob 
pričetku kulturne sezone. Žele
ti je le, da bi zato ta odmev 
ne bil nič manjši.

Gre za lepo opremljeno 
(Branko Simčič), v slikovnem 
materialu žal precej skopo 
knjigo »Stoletjih slovenške 
glasbe« Dragotina Cvetka, to
rej za delo, ki prvič v zgo
ščeni, pregledni, predvsem pa 
poljubni obliki predstavlja 
bralcu razvoj slovenskega 
glasbenega življenja in ustvar
janja od (danes znanih) začet
kov do obdobja po drugi sve
tovni vojni. Ze pred leti, ko je 
izšla celotna »Zgodovina umet
nosti na Slovenskem« — prvi 
znanstveni pregled preteklosti 
muzike in njenega razvoja pri 
nas — je bilo očitno, da smo 
dobili delo izrednega pomena, 
ki ga bo treba (če naj bo upo
rabno najširšemu kulturnemu 
krogu, kar je nedvomno nujno 
in kulturno-politično nadvse 
potrebno) preurediti tako, da 
bo izgubilo izrazito studiozni 
karakter znanstvenorazisko
valnega opusa.

Rešitev, za katero se je od
ločila Cankarjeva založba, ki

je naprosila za poljudno izdajo 
»Zgodovine« prav njenega av
torja, Dragotina Cvetka — je 
nedvomno najboljša izmed 
vseh. Po eni strani je Cvetko 
v letih, ki so pretekla od izida 
njegovega prvega dela v mar
sičem dopolnil dognanja, po 
drugi celotno gradivo gotovo 
ni nikomur tako prezentno kot 
prav njemu, zato je lahko su
vereno izpuščal manj bistveno 
ter povezal v logično in raz
vojno bogato celoto vse, kar 
je pri nas nastalo res dobrega 
in samosvojega. Podoba, ki je 
tako pred nami, pomeni (tudi 
če pozabimo pravkar naštete 
kvalitete) novo afirmacijo 
mlade slovenske muzikologije 
— predvsem pa je dokaz, da 
naša kulturna preteklost, tudi 
glasbena, nikakor ni revna in 
se nam je ni treba sramovati. 
Prav ta dokaz pa je marsiko
mu še močno potreben. Bil je 
verjetno osnovni nagib, iz ka
terega so zrasla »Stoletja slo
venske glasbe«. B, L.
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Ob zaključku
Dubrovniškega
festivala

G. F. HANDEL: 
»BELSHAZZAR« 
DUBROVNIK, 20. AVGUSTA

Pred tremi dnem je s kon
certom Zagrebške filharmoni
je, ki smo mu lahko sledili tu
di po televiziji, izzvenel XV. 
dubromiiški festival — natan
ko pred tednom dni, 20. avgu
sta, pa je v dominikanski cerk

vi z istim orkestrom in petimi 
solisti nastopil pod vodstvom 
Lovra Matačiča zbor Sloven
ske filharmonije in RTV Ljub
ljana v izvedbi Hdndlovega 
oratorija »Belshazzar«. Prire
ditev je bila zadnji izmed viš
kov festival a in za Slovence, 
ki se ga udeležujemo slej ko 
prej samo obrobno, nadvse 
razveseljiva: tispeh našega an
sambla je docela izpolnil pri
čakovanja.

Obsežen oratorij, izveden 
skoraj brez krajšav, je terjal 
od nastopajočih zelo veliko. 
Res je virtuozen zborovski 
part, težke in obsežne solistič
ne vloge ter orkestralni delež, 
ki v godalih ni brez zahtev, 
Malačič povezal v prepričljivo 
celoto, vredno njegovega ugle
da, vendar dosežki niso biti’ 
enakovredni. Najslabše so se 
odrezali solisti: sopranistka
Maria Kouba (Frankfurt), Ma
rijana Radev, Rudolf Franci in

Tomislav Neralič so se — z iz
jemo Vladimirja Ruždjaka — 
zatekli v suho koncertno petje, 
ki je zabrisalo značaje posa
meznih vlog, zato pa poudari
lo neizpolnjene pevsko-tehnič- 
ne zahteve. Docela drugačen 
(razen v dikciji) pa je bil zbor: 
neposreden v izrazu, tehnično 
(z malenkostnimi spodrsljaji, 
ki sta jih povzročila trema in 
napor) perfekten, zvočno bogat 
in discipliniran si je na mah 
pridobil priznanje občinstva, 
postal osrednja privlačnost ve
čera ter prihodnjega dne po
glavitna točka festivalskih raz 
govorov. Prav tako so — z red
kimi izjemami — lepo sledil> 
dirigentu Zagrebški filharmo 
niki ter z našimi pevci vrer 
dosegli, da je ostala izvedbr 
»Belshazzarja« na višini letof 
njih dubrovniških priredite>
ki jim je dal v marsičem svr 
pečat prav Lovro Matačič.

B. L.
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KAMERA JE ZABELEŽILA © KAMERA JE ZABELEŽILA • KAMERA JE ZABELEŽILA

Za večjo intenzivnost?...
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TOKRAT SE JE RAZJEZIL NAŠ FOTOREPOR- FOTOREPORTER JE ŠE REKEL: »NISEM SLI- 
TER. VI PIŠETE Z BESEDAMI, JAZ S SLIKAMI. KAL IZ ZLOBE. ZAME POSAMEZNIKI IN KJE SE 
NISEM FOTOGRAF, SEM FOTOREPORTER IN JE TO DOGAJALO, NI VAZNO. VAŽNO JE, DA 
SLIKAM UTRINKE IZ ŽIVLJENJA. SE DOGAJAŠ PRAV PA BI BILO, CE PODOBNIH

USTREGLI SMO MU IN OBJAVILI NEKAJ MOTIVOV NE BI VEG UJEL V FOTOAPARAT.« 
SLIK, KI JIH JE UJEL NA TEMO, ČESA NE BI NAŠA ZELJA PA JE: NE ZAKLEPAJTE VRAT 
SMELI POČETI, CE HOČEMO, DA BO NAŠ JU- PRED FOTOREPORTERJEM, ZAKLEPAJTE JIH 
TRIŠNJI DAN BOLJŠI. PRED' PODOBNIMI SLABOSTMI.
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a pil

JE R£S GRADBIŠČE NAJBOLJ PRIMEREN KRAJ ZA IZDELAVO 
LESENIH COKEL?

NISMO MOGLI PRISLUH
NITI, TODA KAZE, DA 
POGOVOR NE TEČE O 
VEČJI INTENZIVNOSTI 
DELA . . .

DELO OB ASISTENCI . . .

| Foto: |
| M. Šparovec |

PA PRAVIJO, DA NIMAMO STROJEV . . .

VIDETI JE, DA PO 
EGIPČANIH V TRANSPOR
TU NISMO DOSTI NAPRE
DOVALI . . .

•%

** SAMO Z ROKAMI BO TEŽKO OČISTITI POTOK OB TOVARNI . . .w I________________ _____ _______________________
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I PRAVOČASNO I 
I MORAMO MISLITI 1 
I NA JUTRI I

Dobro premišljeno investicijsko vlaganje v preteklih 
letih, nabava novih sodobnih strojev za proizvodnjo sidr
nih verig, izvedba sodobne organizacije podjetja, dober in 
stimulativen način nagrajevanja in drugi ukrepi so »Ve
rigi« omogočili velik napredek in jo lahko uvrščamo med 
najboljša podjetja na Gorenjskem.

Pred leti, ko se je kolektiv odločal za nove investicije 
(izgradnja, obrata za težke verige), seveda delno na račun 
osebnih dohodkov, je bilo stanje slabo in so nekateri de
lavci kakor tudi strokovnjaki zaradi nizkih osebnih do
hodkov zapuščali podjetje. Niso mogli doumeti, da bodo 
nove investicije in nova vlaganja vendarle sčasoma pri
nesli tudi njim korist, boljše pogoje dela in večje osebne 
dohodke. Mnogi od njih se danes vračajo v podjetje, ker 
so le spoznali, da je perspektiva v tem podjetju dobra. Le 
nekaj bežnih podatkov nam zadostuje, da ugotovimo in 
podpremo gornjo trditev.

Čeprav so za letošnje leto planirali večje količine iz
delkov kot v letu 1963, so plan po količini presegli (za 7 
mesecev) 10 */«. Glede na proizvodnjo v istem času 1963. 
pa so proizvodnjo povečali za 35 Vo. Največji porast so 
dosegli prav v novem obratu za težke verige in sicer okoli 
55 °/o, v vijakarni 44 »/#, verigami 19 % in kovačnici 36 V«. 
Ze v samem začetku leta, to je v mesecu januarju so plan 
presegli za, 6 "/a in se je proizvodnja iz meseca v mesec 
povečavala. Se boljše uspehe so dosegli pri realizaciji, ki 
znaša v primerjavi s planom 125 % za 7 mesecev letoš
njega leta. Pri tem. so število zaposlenih povečali od ja
nuarja do konca julija jamo za 14 oseb ali 1,4 °/o.

Obračun in ugotavljanje dohodlca po posameznih grupah 
izdelkov mesečno ter hiter in točen pregled nad rentabil
nostjo so omogočili, da nerentabilne ali manj rentabilne 
izdelke izločijo iz proizvodnje in forsirajo tiste, ki so bolj 
donosni. Uvedli so tudi večserijsko proizvodnjo raznih 
artiklov in določili minimalne količine, za katere spreje
majo naročila. Okrepili so nekatere strokovne in evi
denčno administrativne službe, zaradi hitrega in točnega 
zajemanja podatkov.

Vse to in še nekateri drugi manj pomembni ukrepi so 
»Verigi« omogočili, da doseže zelo dober uspeh in veliko 
več dohodka kot lani in poveča osebne prejetnke kakor 
tudi sklade. Povprečni osebni dohodek v letu 1962 je bil 
na enega zaposlenega na mesec 26.800 din neto, leta 1963 
33.200 din in letos za 7 mesecev 44.800 din. Junija so imeli 
povprečje izplačanih osebnih dohodkov okoli 49.000, za 
julij mesec (skupaj z dodatkom 3000) pa celo 52.000 di
narjev. V Verigi dejansko ni več osebnih prejemkov pod 
30.000 din za poln delovni čas. Tudi dodatek za povišane 
cene nekaterim živ. potrebščinam so že izplačali za mesec 
julij v polnem znesku vsem članom kolektiva p<o 3000 din, 
štipendistom po 2000 in vajencem po 1000 dinarjev. Zaradi 
občutno povečane proizvodnje in večjih dohodkov so vlo
žili tudi na sklade že v I. polletju več kot lani za celo leto 
in so imeli razmerje delitve 22 "/« skladi, 78 "L osebni do
hodki.

Z ozirom na sedanje zelo ugodno stanje z naročili in 
dobro izkoriščanje strojnega parka ter nekatere davčne 
oprostitve bodo v »Verigi« tudi, v naslednjih mesecih še 
povečali proizvodnjo in s tem ustvarili še boljše pogoje 
za povečanje dohodka. N. B.

Srečna mladost.. Foto: M. Šparovec
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Tudi na Koprskem je trgatev namiznih sort grozdja v polnem teku. V sodobno urejenih vinogradih 
KZ Lucija je te dni vse živo obiralcev Foto: M. Šparovec

6 ZASAVJE:

Odpraviti 
osebne dohodke 
pod 30.000 din!

Predsedniki občinskih sindi
kalnih svetov zasavskih občin 
Trbovlje, Hrastnik. Litija in Za
gorje ob Savi so skupaj s pred
stavniki ljubljanskega okrajnega 
sindikalnega sveta v Zagorju ob 
Savi te dni razpravljali o neka
terih aktualnih vprašanjih v 
zvezi z novimi gospodarskimi 
ukrepi.

Ugotovili so, da v delovnih 
orgarnzacijan pravzaprav ne do 
posebnih problemov okrog zago
tavljanja nadomestil osebnih do
hodkov proizvajalcev zaradi zvi
šanja življenjskih stroškov. Pro
blem bo le na področju družbe
nih služb in bo zaradi tega .po
trebno proučiti vse možnosti, 
kako zagotoviti potrebna sred
stva za nadomestila. Na posve
tovanju so med drugim tudi 
ugotovili, da v zasavskih obči
nah — z izjemo Trbovelj — niso 
ob razpravah o višini nadome
stila osebnih dohodkov razpola
gali s podrobnejšimi izračuni o 
povišanju življenjskih stroškov, 
zaradi česar marsikje odločitve 
niso bile najboljše. Prav tako pa 
je bilo tudi poudarjeno, da je 
potrebno nadomestila dodelje
vati ločeno z ozirom na višino 
osebnih dohodkov in zagotoviti, 
da bodo zaposleni z nižjimi oseb
nimi dohodki prejeli večja na
domestila. Sicer pa naj bi v de
lovnih organizacijah čimprej 
pristopili k dopolnitvam pravil
nikov o nagrajevanju, pri čemer 
naj bi upoštevali pri določanju 
startnih osnov zadnja zvišanja 
osebnih dohodkov, in to na osno
vi temeljite proučitve višine 
zvišanja.

Na zadnjem posvetovanju so 
se predsedniki zasavskih občin
skih sindikalnih svetov dogovo
rili, da bodo izdelali analize 
o tem, koliko proizvajalcev še 
prejema osebne dohodke, nižje 
od 30.000 din, ker je treba začeti 
z akcijo za odpravo teh osebnih 
dohodkov, in sicer v skladu z 
zvišano proizvodnjo, še posebej

pa zvišano produktivnostjo dela. 
Že po bežnih analizah je mogo
če sklepati, da v Zasavju — z 
izjemo Litije — le nekaj več kot 
10 % vseh zaposlenih v družbe
nem sektorju prejema osebne 
dohodke do 30.000 din; zaradi 
tega bi bilo mogoče akcijo za 
odpravo osebnih dohodkov pod
30.000 dinarjev že v kratkem 
času ob prizadevanju vseh 
uspešno rešiti.

Ena od osnovnih nalog sindi
kalnih organizacij v Zasavju v 
prihodnjem obdobju bo torej od
prava osebnih dohodkov pod 30 
tisoč dinarji, vpeljava nagraje
vanja strokovnih služb po vlože
nem delu in zagotovitev še na
daljnjega večanja proizvodnje.

Ker pa je potrebno o vpraša
njih v zvezi z novimi gospodar
skimi ukrepi in prizadevanjem 
sindikatov podrobno seznaniti 
člane delovnih kolektivov, so se 
predstavniki zasavskih občinskih 
sindikalnih svetov dogovorili, da 
bodo v mesecu avgustu vse sin
dikalne organizacije pripravile 
sestanke s člani, na katerih jih 
bodo seznanili z ukrepi na pod
ročju gospodarstva ter z drugimi 
vprašanji okrog osebnih dohod
kov zaposlenih.

-k-

8 ORMOŽ:

Nova tovarna sladkorja
Na področju sedanjega ma

riborskega okraja so že pred 
vojno pridelovali sladkorno pe
so. Po vojni so obdelovalne po
vršine sladkorne pese povečali, 
vendar bolj za živinsko krmo, 
ker je pač sladkorna pesa ba
lastna surovina in ne prenese 
stroškov prevoza nad 150 km, za
radi tega so proizvodnjo pese 
omejili. V zadnjem času so se 
ponovno odločili za gojitev slad
korne pese. Klimatski pogoji v 
mariborskem okraju so za to 
kulturo zelo ugodni. Zgradili 
bodo tudi tovarno sladkorja v 
Ormožu. K temu jih je predvsem 
vodilo načelo, da je potrebno 
zgraditi vsako tovarno tam, kjer 
so tudi surovine. Skupni investi
torji nove tovarne sladkorja v 
Ormožu bodo kmetijski kombi
nat Ormož, Ljutomer in Ptuj, ki

bodo. tudi zagotovili do 60 % pri
delka sladkorne pese, medtem 
ko bi preostalih '40 % surovin 
pridelali na območju občin Slo
venska Bistrica, Gornja Radgo
na, Lenart, Maribor-Tezno in 
Murska Sobota. Tako bi tovarna 
sladkorja v Ormožu proizvedla 
letno nad 37 milijonov kilogra
mov belega sladkorja, oziroma 
letno predelala okrog 31)0 ti
soč ton sladkorne pese. Nadalje 
bo ta tovarna iz 30.000 vagonov 
predelane pese dajala letno še 
21 tisoč vagonov svežih pesnih 
rezancev za potrebe živinoreje 
— ali pa 18 tisoč.ton suhih re
zancev za iste namene. Zraven 
tega bodo pridelali še okrog 12 
tisoč ton melase. Prav tako bo 
iz 30 tisoč vagonov pridelane 
sladkorne pese ostalo za prehra
no živine še cca 12.000 vagonov 
listja pese. Pri vsem tem pa 
je pomembno še to, da bo za to 
količino visokokakovostne krme 
mogoče zmanjšati pridelovanje 
krmnih rastlin za nad 4000 ha, 
ki jih bodo lahko preusmerili 
v pridelovanje sladkorne pese. 
Vsi kmetijski kombinati, ki so 
zadružni investitorji, imajo za 
eno izmed glavnih gospodarskih 
panog prav živinorejo ter bodo 
v bodoče prav njej podredili ce
lotno poljedelsko proizvodnjo. 
Zato bi naj v bodoče bili njihovi 
glavni finalni proizvodi meso, 
vino, sladkor in sadje. Vsi ti štir
je kmetijski pridelki pa so zelo 
potrebni zunanjemu tržišču in 
zelo koristni za njih same. Da 
bi bila razdalja dovoza sladkor
ne pese do tovarne v Ormožu 
čim krajša, je že tudi priprav
ljena ožja rajonizacija obdelo
valnih površin za pridelovanje 
sladkorne pese na območjih 
kmetijskih kombinatov Ptuj, 
Ormož in Ljutomer.

Če primerjarho, da uvozi na
ša država na leto okrog 100.000 
ton sladkorja in če upoštevamo, 
da bi tovarna sladkorja v Ormo
žu lahko krila 35 odstotkov ce
lotnega uvoza sladkorja in ker 
imamo prav v tem delu Sloveni
je idealne možnosti za proizvod
njo surovine za sladkor, je grad
nja tovarne sladkorja v Ormožu 
upravičena.

M. F.
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7 dni
v Sindikatih

Slov. Konjice — Predsed
stvo občinskega sindikal
nega sveta v Slov. Konji
cah je na seji obravnavalo 
gospodarska vprašanja ob 
podražitvi nekaterih pre
hrambenih artiklov in go
spodarjenja s sredstvi, ki 
bodo delovnim organizaci
jam ostala po predpisih 
zveznega izvršnega sveta. 
Ta so v posameznih podje
tjih dokaj različna glede na 
višino in na primerjavo z 
realizacijo v letošnjem pr
vem polletju.

V delovnih organizacijah 
na območju konjiške obči
ne nedavni ukrepi v zvezi 
z zvišanjem cen niso ustva
rili nobenih posebnih težav. 
Vodstva političnih organiza
cij, organi upravljanja in 
uprave podjetij so takoj 
pristopili k pojasnjevanju, 
istočasno pa so tudi še za
gotovila, da bodo vsi zapo
sleni delavci dobili ustrezen 
dodatek. V dveh ali treh 
dneh po podražitvi so vsi 
delavci bili o ukrepih po
drobneje seznanjeni, orga
ni upravljanja pa so že 
sprejemali sklepe o višini 
dodatka.

V večini podjetij bodo 
zaposlenim z nižjimi pre
jemki dali dodatek okoli 
3000 din ali celo nekoliko 
več, delavcem z okoli 40 do
80.000 din so namenili od 
2000 do 2500 din, ostalim ka
tegorijam pa 1500 dinarjev 
mesečno. Oblike, kako so to 
uredili, so v posameznih 
podjetjih dokaj različne, od

• nominalnega povišanja pa 
do dodatnega števila točk 
ali pa povišanja v odstot
kih. Tudi časovno se v ve
čini delovnih organizacij 
zavzemajo za to, da bi po
višanje osebnega dohodka 
teklo že od dneva podražit
ve dalje, v er*em ali dveh 
podjetjih pa bodo verjetno 
izplačevali že od prvega ju
lija dalje, ker so namreč 
ravno v tem času uvedli 
spremembe v pravilniku o 
nagrajevanju.

Glede sredstev na dodatno 
izplačilo ne bo težav z iz
jemo v nekaterih manjših, 
popolnoma storitvenih pod
jetjih. Več delovnih orga
nizacij v občini pa je dobi
lo ob nedavnih ukrepih vr- 

' njenih precej sredstev, kar 
jim sedanje stanje olajša. 
Posebej bo morda potrebno 
proučiti le položaj v pekar
ni, toda v tej stroki je pro
blem širši in ne zajema le 
naše občine.

Kakšnih tendenc okoli 
zviševanja cen za seda} ni 
opaziti. Sicer pa prav v teh 
dneh člani predsedstva 
ObSS obiskujejo delovne 
organizacije ter z njihovimi 
predstavniki in člani kolek
tivov razpravljajo o sedanji 
gospodarski in splošni si
tuaciji. Tako bomo debili 
še popolnejšo sliko o de
janskem stanju in seveda 
tudi o ukrepih, ki jih v po
sameznih delovnih organi
zacijah nameravajo uvesti 
v prihodnjih mesecih. Zna
no je namreč, da so za se
daj uredili le tisto, kar je 
najnujnejše in kar je ter
jalo takojšnje rešitve za ne
moten potek rednega dela.

L. V.

—
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Rehabilitaciji 
In zaposlovanju 

invalidov moramo. 
posvetiti veš pozornosti

Zaposlitev invalidnih oseb v nor
malnih delovnih pogojih je osnovno 
načelo v procesu njihovega vključe
vanja v življenje kot enakopravnih 
proizvajalčev in upravljal cev. To je 
samo ena ugotovitev oziroma povze 
tek iz stališč odborov skupščine 
SRS. Socialno zdravstveni in gospo
darski zbor skupščine SRS sta 28. 
m.?;a letos razpravljala o stanju na 
področju rehabilitacije invalidov 
v Sloveniji.

Poglejmo nekaj podatkov iz po
ročila. ki ga je pripravila konferen
ca za rehabilitacijo invalidov SRS. 
in je bilo osnova za razpravo.

V Sloveniji je bilo 31. decembra 
1963 evidentiranih 68.799 invalidov.

31. 12. 1962
Invalidi II. kategorije 14
Invalidi III. kategorije 235
Skupaj 249

od tega delovnih invalidov II. in III. 
stopnje 5822, uživalcev invalidninskih 
pokojnin 29.377, osebnih • vojaških 
v ui hi h in mirovnih invalidov 11.936 
kategoriziranih otrok z motnjami v 
telesnem in duševnem razvoju 4550. 
prizadetilj na sluhu 3329. prizadetih 
na vidu 1649 in ostalih invalidskih 
oseb 12.056.

Zato moramo organiziranemu re
ševanju invalidov, rehabilitaciji, pre
kvalifikaciji in vključevanju invali
dov v proizvodni proces posvetiti 
vse večjo pozornost. Vlaganje sred
stev v rehabilitacijo invalidnih oseb 
in njihovo vključevanje v delovni 
proces je za družbo prav gotovo 
ekonomično.

Kolikšen del kolektiva predstav
ljajo invalidi v naši železarni:

Delovni Invalidi IT. in III. kate
gorije predstavljajo v železarni okrog 
4 % od skupnega števila zaposlenih, 
ali Jočneje: 30. junija letos jih je 
bilo 284. Število invalidov iz leta v 
le*o narašča, vendar ne več tako 
občutno: v primerjavi z letnim po
rastom števila delovnih invalidov v 
SRS smo celo nižji.

V Sloveniji je bilo 31. decembra 
1962 5051 delovnih invalidov (100); 31. 
12. 1963 5882 delovnih invalidov (116.5). 
V železarni ie bilo 31. 12. 1962 249 
delovnih invalidov (100), 31. 12. 1963 
277 delovnih invalidov (111.2).

Porast števila delovnih invalidov
železarni po obdobjih je takle:

6. 1963 31. 12. 1963 30. 6. 1964
12 14 13

253 263 271
265 277 284

. V prvem polletju 1964 je število 
delovnih invalidov II. in III. ktg. 
poraslo za 7, v istem času lani je 
poraslo za 18, v celerh letu 1963 za 
28 invalidov. Upadanje je vidno tu
di pri invalidih I. ktg. — invalidsko 
upokojenih je bilo v prvem polletju 
1964 — 15, v istem času lani 20, v 
celem le+u 1963 je bilo inv. upokoje
nih 38, v letu 1962 — 41 in v letu 
1961 — 55 delavcev.

Invalidnost nastopa pri naših 
delavcih v naslednji starostni dobi. 
Primerjava leta 1963 in I. polletja 
1964

I- ktg. inv.

Kljub temu. da je porast števila 
delovnih invalidov po obdobjih 
manjši, je le opazno naraščanje šte
vila invalidov, ki nam vseeno na
laga dolžnost, da vedno bolj načrt
no pristopamo k zaposlovanju inva
lidov, k iskanju delovnih mest, da 
se vedno bolj poslužujemo poklicne 
rehabilitacije invalidov, kot tudi ta- 
koimenovane adaptacije delovnih 
mest. Pri tem bo nujno moral sode
lovati tehnični kader v posameznih 
obratih, s sredstvi pa tudi komu
nalni zavod za socialno zavarovanje.

Kdo so invalidi?
Ni še povsem znan pojem inva

lida med člani kolektiva, niti ne 
med vsemi vodilnimi. Mnogi še ved
no mislijo, ko slišijo besedo inva

lid, da gre za človeka, ki mu manj
ka roka ali noga ali posamezni del 
nekega uda in ti so takoj priprav
ljeni na široko odgovarjati »pri nas 
ni mesta za invalide«. V resnici pa 
gre za širši pojem, po zakonu o in
validskem zavarovanju postane in
valid oseba, oz. zavarovanec, ki je 
iz kakršnih koli razlogov postal ne
sposoben za nadaljnje opravljanje 
svojega delovnega mesta. Seveda 
mora imeti pridobljene pravice, t. j. 
zadnjih petih let 40 mesecev nepri-

III. ktg. inv.
leto 1963 I. poli. 1964 

13 let 10 m. 15 let 7 m.
36 let 8 m. 36 let

kinj'ene zaposlitve. Torej, če inva
lidska komisija na podlagi izvidov 
zdravnikov ugotovi, da se je delavcu 

zavarovancu po utrpeli nezgodi 
an po prestani bolezni delovna spo
sobnost toliko zmanjšala, da ne mo
re več opravljati svojega dela. mu 
sporazumno z odgovornim uslužben
cem v podjetju določi drugo ustrez
no delovno mesto. To velja tudi za 
zavarovance, pri katerih je komisija 
ugotovila, da je nevarnost, da bi po
stali invalidi. Ti delavci.— invalidi 
pa potem, če smo jih res uspeli za
posliti na pravem delovnem mestu, 
lahko delajo normalno in so naj
manj toliko sposobni kot vsak no- 
vosprejeti delavec, za katerega je

obratni zdravnik ugotovil, da je spo
soben za določeno delo.

Invalida tudi ne more motiti ne 
v življenju in ne pri delu to, da 
ima v žepu odločbo o invalidnosti. 
S tem, ko mu je invalidska komisi
ja dodelila ustrezno delovno mesto, 
se more vključiti v delo normalno, 
kot vsak drug delavec, zanj veljajo 
vse iste pravice in dolžnosti, ki so 
določene s stututom podjetja. Odloč
ba o invalidnosti pa mu ..zagotavlja 
enak oseben dohodek, kot bi ga 
prejemal na delovnem mestu pred 
invalidnostjo, oziroma mu priznava 
pravico do izplačila nastale razlike 
v osebnem dohodku.

Koliko delovnih invalidov preje
ma razliko v osebnem dohodku?

V maju 1964 je bila izplačana 
razlika v osebnem dohodku 116 in
validom, kar predstavlja 42 ®/o od šte
vila upravičencev. To pomeni, da 
so naši delovni invalidi pretežno za
posleni na enakovrednih delovnih 
mestih, to je na mestih, kjer se jim 
osebni dohodek ni znižal, ali se je 
celo zvišal.

Kako rešujemo v železarni zapo
slovanje invalidov?

Za naše invalide vedno najprej 
iščemo možnosti zaposlitve v njiho
vem matičnem obratu, kjer so delali 
pred invalidnostjo. Šele če res ni 
nobenih možnosti za primerno zapo
slitev v njegovem obratu, če morda

z ozirom na vrsto ali stopnjo inva
lidnosti ni niti primerno, pofem išče
mo primerno mesto v drugem obra
tu. Doslej smo uspeli pra,v vse in
valide zaposliti. Na področju komu
nalnega zavoda za socialno zavaro
vanje na Jesenicah pa je 4 % delov
nih invalidov II. in III. ktg. neza
poslenih, v Sloveniji pa je celo 8 ”/• 
nezaposlenih invalidov.

Zelezarji se torej držimo načela 
oz. stališča Republiške skupščine, s 
tem pa vključujemo delovne invali
de nazaj v delovni proces, in jim 
tako omogočamo, da ostanejo še na
prej enakopravni proizvajalci ia 
upravljalci. S tem tudi potrjujemo, 
da je pravilno razporejen — zapo
slen invalid enakovreden proizvaja
lec. S tem tudi potrjujemo, da je 
invalid zato. ker je že dalj časa 
delal v podjetju, spoznan s proiz
vodnim postopkom, ker že obvlada 
določene delovne operacije, ker je 
tako rekoč že »vraščen« v kolektiv, 
celo perspektivnejši kader za žele
zarno kot n ovos prejeti nekvalifici
rani delavci.

S pravilno rehabilitacijo, z vklju
čitvijo invalida v delovni proces 
opravimo veliko delo. invalidom in 
ostalim namreč vlivamo zaupanje, 
da niso osamljeni. Nismo pa še vse
ga storili. Najučinkoviteje je treba 
oreoreč^vati nastajanje vzrokov in
validnosti in posvečati naj večjo 
skrb načrtni preventivni dejavnosti.

Zdravko Pogačnik

leto 1963 I. poli. 1964
delovna doba 21 let 7 m. 26 let
Starost, doba 50 let 52,5 let
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Skromna želja 
ob veliki anketi

Zvezi za telesno kulturo 
Slovenije moramo biti lju
bitelji belih športov hvalež
ni, da so strokovnjaki Vi
soke šole za telesno kultu
ro v Ljubljani izvedli zani
mivo, predvsem pa koristno 
anketo.

Anketa je zajela našo 
smučarsko tekmovalno eli
to, pomeni pa že davno po
treben prispevek k prizade
vanjem za izboljšanje pri
prav naših reprezenthntov, 
kakor tudi za izboljšanje 
strokovnega in organizacij
skega dela v našem močno 
cenjenem smučarskem 
športu.

Anketa je napravljena po 
znanstveni metodi in je ne
verjetno pestra. Vsebuje 
neštete podatke. Na primer:
• primerno smučarsko 

opremo za treniranje in 
tekmovanje na snegu ima 
komaj sedem tekmovalcev, 
deloma primerno dvanajst, 
brez opreme pa sta dva tek
movalca;
• izobrazba strokovno - 

vodstvenega kadra: dva — 
osemletna osnovna šola, tri
— nižja strokovna šola, tri
— srednja šola, dva — viš
ja šola, eden — visoka šola;
• samo deset tekmoval

cev je izjavilo, da šo jim na 
kontrolnih zdravniških pre
gledih povedali, kakšno je 
njihovo zdravstveno stanje. 
Samo deset jih je tudi izja

vilo, da so zvedeli za stanje 
svoje telesne zmogljivosti;
• ha j več kadilcev (5) je 

med skakalci. V celoti je 13 
nekadilcev, 11 jih kadi 
»včasih«, 4 pokadijo do 19 
cigaret na dan. Strastnega 
kadilča ni nobenega;
• na vprašanje/ »kakšen 

je bil vaš približni mesečni 
dohodek v letu 1963/64?« ni 
niti en tekmovalec odgo
voril, da bi bil dohodek 
večji od 25.000 dinarjev. v

Anketa je torej naprav
ljena po najsodobnejših 
znanstvenih metodah. Stro
kovnjaki Visoke šole za te
lesno kulturo so poskrbeli 
za najpopolnejšo možno 
znanstveno obdelavo, Zve
za za telesno kulturo Slo
venije pa se že danes ob
vezuje, da bo uporabila re
zultate ankete za izdelavo 
programa in proračuna pri
prav jugoslovanske smučar
ske reprezentance za velike 

t igre v Grenoblu in druga 
podobna tekmovanja.

Rezultat vsega bodo spet 
samo načrti, boste dejali^

Da, samo načrti. Vendar 
ne taki kot doslej. Ti bodo

znanstveni! Saj vendar te
meljijo na anketi, ki je na
pravljena pd najsodobnej
ših znanstvenih metodah. 
Irt' v tem je bistvena raz
lika!

(K vsemu temu, ki tako 
lepo zveni, nimam pripomb. 
Skromno dodajam le tiho 
željo, da bi rezultat teh 
znanstvenih priprav kmalu 
zaznali tudi mi, ki sprem
ljamo smučarski šport le po 
časopisih.)

■ ■

KRATEK RAZGOVOR O VPRAŠANJIH TELESNE KULTURE V PIRANU

ZA ŠPORT IN REKREACIJO
T\f f Q O |7ir\QIrF|7'17 NA VPRAŠANJA DEJL IL V ODGOVARJA ZORKO VIŽINTIN

• Pereče pomanjkanje sredstev in objektov © Občinska sveža v dolgovih
© Mesto ob morju brez plavalcev

Piran je v teh toplih poletnih dnevih napolnjen prav do 
zadnjega kotička. Domači in tuji turisti so preplavili gostišča, 
privatne sobe in svoje letne rezidence.

In prav v teh dneh, ko je človek najbolj potreben razve
drila, pride v tem obmorskem mestecu še bolj do izraza veliko 
pomanjkanje objektov za šport in rekreacijo. Lahko bi dejali, 
da takih objektov v Piranu skoraj ni. Staro miniaturno kopali
šče, odslužena telovadnica, nekaj čolnov in rokometno igrišče — 
to je ves kapital piranskih športnikov. Zares, v takih mate
rialnih težavah so v Piranu, da navdušenje za vso športno 
dejavnost iz dneva v dan močno popušča.

O tem, da bi imeli turisti v Piranu na voljo kako skrom
no igrišče, da bi si lahko na primer izposodili preprost čoln 
na. vesla ali kaj podobnega — o tem ni govora. To so sanje 
piranskih letoviščarjev (pa tudi domačinov)!

Za vse to preprosto ni denarja!
Da bi zvedeli kaj več o problemih športnikov in športa v 

Piranu, smo poprosili za kratek razgovor Zorka Vižintina, ho
norarnega (in začasnega) uslužbenca Občinske zveze za telesno 
kulturo v Piranu.

Vaše mesto leži ob morju. 
Gotovo vlada med prebival
stvom veliko zanimanje za 
vodne športe ...?
— Interesa za športe na vodi 

je pri nas dovolj, dejavnosti pa 
ni. Vse je »na tleh«, kot pra
vimo. Plavanje, vaterpolo in 
veslanje. Zares klavrno. Za si
lo se še držijo veslači, toda nji
hovi čolni so že davno zastare
li in obrabljeni ali z eno bese
do povedano — odsluženi. Za 
kaj novega ni sredstev.

Pa vaterpolisti in plaval
ci?
— Se slabše. Ti sploh nima

jo svojega prostora, da bi kje 
trenirali. Saj poznate Piran. 
Ljudje se po večini kopajo v 
samem mestu, sončijo pa se ta
ko rekoč na cesti. Z edinim ko
pališčem »Riviero« si ne bi mo
gli prav nič pomagati, saj je od

jutra do večera nabito s turi
sti. Sicer pa, razen morja na 
»Rivieri« zares ni ničesar, kar 
bi lahko uporabljali plavalci. 
O kakšnih sredstvih za dejav
nost plavalcev seveda ni govo
ra. Interesa pa je več kot do
volj.

Ste kaj na boljšem s »su
himi« objekti?

— Nasprotno. Vse mesto, vse 
šole (osemletka, italijanska gim
nazija, Srednja pomorska šola) 
in Partizan imajo na voljo eno 
samo telovadnico. Telovadnica 
je stara in letos bo že drugo 
leto brez kurjave. Pozimi otro
ci v njej krepko zmrzujejo.

Mar nimate sredstev za 
kurjavo?
— Kotel je pokvarjen. Stro

kovnjaki so nam svetovali, da 
bi ga zamenjali, kar bi nas stalo

približno 200 tisočakov. Takih 
izdatkov pa ne zmoremo.

Torej bodo morali tudi le
tošnjo zimo otroci zmrzovati 
pri telovadbi?
— Na žalost ‘zaenkrat tako 

kaže. Izgledi so nadvse klavr
ni...

Kaj pa rokomet, po ka
terem so sloveli svojčas Pi
rančani?
— Za rokomet vlada med 

mladino v Piranu veliko nav
dušenje. Seveda pa imamo tudi 
tu težave z rekviziti, z ostalo 
opremo, s prevozom tekmoval
cev in tako naprej. Za vse to 
ni denarja!

Že dalj časa gradite v Pi
ranu svoj stadion ...
— Res je. Marsikaj je že na

pravljenega, precej stvari pa še 
ni dograjenih. Treba bo napra
viti še slačilnice, splanirati at
letsko stezo, popraviti igrišče za 
košarko itd., itd.

Nekoč smo imeli v Piranu 
precej atletov. Sedaj jih nima
mo več. Tudi temu botruje po
manjkanje objektov in sredstev.

Torej je nadvse klavrno 
finančno stanje skoraj v ce
loti krivo za mrtvilo na pod
ročju telesnokulturne dejav
nosti pri vas?
— Je, saj smo zaradi tega 

res povsem paralizirani. Na le
to dpbimo dva milijona, ki gre
sta skoraj v celoti za plačilo 
dveh hišnikov in še nekatere 
druge nujne potrebne izdatke. 
Plavamo pa v dolgovih in nihče 
ne ve, kako jih bomo poravnali.

A. ULAGA
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GLADIATORSTVO

Pred dnevi smo čitali v našem dnevnem časopisju na E
slednjo vest: I

»Nobeden od 18 plavalcev, ki so startali na 32 milj (51 1
kilometrov!) dolgem maratonskem tekmovanju v plavanju I
čez Ontarijsko jezero, ni prispel na cilj. Zadnji tekmo g
valec, 44-letni Charles G rover iz Bostona, je odstopil po 1
tem, ko je prebil 21 ur v ledeni vodi. Med najboljšimi 1
profesionalnimi plavalci z vsega sveta, ki so se potegovali g
za nagrado v znesku 17.500 dolarjev, je bil tudi Jugoslovan I
Diki Bojadži. Toda vsi plavalci in plavalke (!) so odstopili i
med tekmovanjem, ker je bila voda v tem kanadskem g
jezeru blizu ledišča.« i

Primer sodobnega »športnega« gladiators-t.va iz Amerike i
1 še zdaleč ni osamljen. Nasprotno: vsak dan se vse bolj in i

bolj srečujemo z organizacijo različnih tekmovanj, ki so |
že davno prerasla in se oddaljila od vsega, kar je v zvezi i

i s športom, kar je v zvezi z »zdravim duhom v zdravem I
|\ telesu«. |

Spomnimo se nedavnbga maratona na Ohridu, ko so
se profesionalci in amaterji (!) pomerili na 32 kilometrov 5
dolgi progi. To prireditev organiziramo že toliko let, da I
je postala takorekoč že tradicionalna. In to pri nas, ko i
vemo, da imamo hude probleme s »plavalno nepisme 1
nostjo«, ko vemo, da, smo »narod neplavalcev«, saj nas i
utone vsaj 1000 na leto! Tekme v plavalnem maratonu i
znamo organizirati, marsikdaj pa ne spravimo skupaj 1
najpreprostejše plavalne šole za pouk neplavalcev. Tako |
se zdi, kot da bi se sami sebi rogali in skušali rešiti vpra- \ |
sanje neplavalcev z »mokrimi« maratoni. 1

Morda bo kdo ugovarjal: reklama! Morda, vendar ne 1
taka, kakršno potrebujemo in kakršno bi si želeli. Prej bi i
človek dejal: reklama ne' preveč velikega razuma. Ali: I
replama za to, kako se gotovo znebiš zdravja. 1

Gornji primer na žalost ni osamljen. Vse prej kot to. i
Vendar pustimo sedaj znane (in kratkotrajne!) čifere v i
boksu, tekih na dolge proge, in podobne in se spomnimo 1
le nedavne naše amaterske (!) kolesarske dirke »Po Jugo i
slaviji.« 1

Za tiste, ki niso videli na svoje oči dolge kolone trpi |
nov morda kje v sredi razbeljene Istre ali celo kje na i
Vršiču, tile kratki odstavki iz naših časopisov. 1

»Za zmagovalcem Vršiča so prihajali tudi ostali. Med g
njimi Jugoslovani Valenčič, Škerlj, Boltežar in Ukmar, 1
vsi premočeni, utrujeni in bfrez sape. Mnoge kolesarje je i

| zagrabil krč in bilo je tudi nekaj takšnih, ki niso mogli 1
| stopiti s kolesa. V gneči nihče ni vedel, kdo pije in kdo i
I plača. Tekmovalci so iskali potrebne pomoči in če ni bilo I

nikogar, ki bi poskrbel ža posameznika, so se nemočni g
1 zvalili na kup gramoza ali na trdo skalo.« i
s »Izdržali smo peklenske muke v tej naši amaterski i
1 etapni dirki, prirejeni za profesionalce (629 kilometrov
1 v treh etapah). Izdržali smo Vršič, plavanje v morju, juriš
l na kmečke vozove z vodo, šoke, kolapse, nezavesti...«
1 In spet se vprašajmo, komu koristi taka prireditev? i

i Tekmovalcem...? Morda »vzgoji« novih kolesarjev,..?
1 Morda »reklami«...?!
g (Če slučajno ve kdo za odgovor, ga prosimo, naj ga
g pošlje redakciji DE!) g
i Ob vse bolj pogostem vprašanju: kje so meje človeške
1 zmogljivosti naj namesto zaključka dodamo še vprašanje:
g kje so meje človeške neumnosti. A. ULAGA
i
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TRI PRIPOVEDI Z ODDIHA V RIBJEM SVETU

Z MASKO IN PUŠKO .V VODAH SV. FUME
Morje v okolici/ Rovinja va

lovi v znamenju Sv. Pume. K 
njej se ozirajo potemneli in na
gubani ribiči, vsako leto znova 
si jo ogleduje na tisoče in tisoče 
radovednih turistov in se sezna
nja z njeno legendo:

Pred davnimi stoletji je vi
harno morje naplavilo na obalo 
pod mestecem nekaj tisoč kilo
gramov težak, lepo obdelan kos 
belega mormorja. To je bil sar
kofag, v katerem je počivala 
Fv. Fuma. Ribiči so z največjim 
spoštovanjem prenesli vse sku
paj v svojo cerkev, svetnici v 
čast pa postavili na vrhu svoje
ga zvonika velik bronast kip —< 
Sv. Fumo, ki od tistih časov da
lje napoveduje prebivalcem me
sta Rovinj, kakšno bo vreme.

Tako se jim je oddolžila.
Kadar gleda proti morju, gre

do ribiči z lahkim srcem na ri
bolov. Če pa obrne svoj obraz 
proti celini, tedaj domačini trd
neje privežejo svoje čolne k oba
li, sami pa si poiščejo varno za
vetje.

MED TISOČIMI IGLAMI
Tisto jutro, ko smo zapuščali 

Rovinj, je gledala Sv. Fuma na 
morje. Bili smo zgodni.

Nekako med sedmo in osmo 
uro se je naš čoln že pozibaval 
na blagih valovih kako miljo od 
ustja Limskega fjorda proti od
prtemu morju.

Rdeča boja, ki je spominjala 
na ogromno gumijasto žogo, je 
označevala »Limski pličak«. Tu

je bila voda globoka deset do 
dvajset metrov. Tik pod bojo, 
ki je bila pripeta na debeli ob- 
raščeni verigi, je bilo morje naj
bolj plitvo. Morda komaj osem 
metrov.

Druščina je sklenila, da bo 
lovila na terenu, ki je bil odda
ljen še kakih petsto metrov proti 
odpetemu morju. Že davno sem 
bil pripravljen, da zapustim 
čoln, in se spet predam tisoče
rim užitkom modrih globin.

Ustavili smo motor. Previdno 
sem zlezel v vodo in opravil še

vse tisto, kar mora lovec storiti 
šele v morju: spustil sem odveč
ni zrak, ki se je nabral pri obla
čenju med telesom in obleko, 
ponovno splaknil masko, si na
ravnal svinčene uteži na pasu 
in končno vzel iz čolna puško 
ter jo nabil.

Na oko sem ocenil, da je med 
menoj in dnom približno pet
najst metrov debel sloj vode. Za 
lov že kar dostojna globina! Dno 
je bilo na videz ravno in kam
nito, le sem in tja sem opazil 
miniaturne oaze mivke in tem
no zelene morske trave. Razen 
redkih fratrov nisem videl od 
tu ničesar. Človek, ki bi imel 
prvič masko na obrazu, bi sodil, 
da tu razen redkih »mikroskop
skih« ribic ni živega krsta. Toda 
tam spodaj, deset in več metrov 
pod menoj, je bilo nešteto ozkih 
špranj ter temnih lukenj, od ka
terih je marsikatera skrivala 
pravcate majhne ribarnice. Se
veda z živimi ribami!

Nisem se motil. V mračnih 
luknjah, kjer sem moral vedno 
kakih deset sekund čakati, da so 
se mi oči privadile na temo, so 
se skrivali tako zaželeni prebi
valci morja: sargi, konji, ugorji, 
orade, raki...

Ne vem kolikič sem se že 
vračal proti srebrno lesketajoči 
se površini, ko me je presenetil 
nenavaden prizor. Vedno sem se 
namreč pri povratku na površi
no prepričal,,če mi morda ne za
pira poti kak ribiški čoln ali ka

ka večja potniška, oziroma to
vorna ladja. To pot ni bilo nad 
menoj nobenega čolna, nobene 
ladje, pa kljub temu nisem ve
del, kaj na storim.

Nad seboj sem uzrl namesto 
lesketajoče se površine na tisoče 
in tisoče mlečnobelih ribjih tre
buhov. Ko sem se počasi preri
nil med ribjimi telesi do gladi
ne, sem spoznal, da sem zašel 
v ogromno jato morskih »igel«. 
Tako jim pravimo lovci, ker 
spominja njihovo telo na orja
ško iglo, njihov kljun, ki je dolg 
kot tretjina ribe, pa je dejansko 
tako oster in tenak, da bi ga člo
vek prav uspešno lahko uporab
ljal za šivanje.

Vsaj deset minut je velika 
družina »igel« švigala mimo 
mene tako na gosto, da nisem vi
del niti dva metra pred seboj. 
Šele, ko se je rep jate izgubil

v smeri proti Banjolam, sem se 
oddahnil in z lažjim srcem na
daljeval z lovom.

(KONEC PRIHODNJIČ)
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podaljšek slonove glave, 8. 
skupno ime za otoke na Dona
vi, 9. makedonsko kolo, 11. fi
zikalna merska enota, 13. nem
ški predlog, 14. samoglasnik in 
soglasnik, 15. suknjič, 17. zliti
na železa, kroma in aluminija, 
ki jo uporabljajo pri električ
nih pečeh, 18. mitol. sin kralja 
Agamemnona, 20. zloglasna lon
donska četrt, 21. različna soglas
nika s konca abecede, 23. okraj
šan podredni veznik, 24. so
zvočje končnih glasov v stihih 
(množ.), 26. čas, doba, 28. vrsta 
iglavcev, 29. ime filmske igral
ke (Eckberg), 31,. sibirska reka.

Navpično: 1. nacionalni mu
zej v Madridu, 2. kamen črne 
barve, ki, ga zlatarji uporabljajo 
pri preiskavi čistosti zlata, 3. 
konjenik, 4. osebni zaimek, 5. 
srbsko moško ime, 6. čas kot 
božanstvo (mitol.), 10. mlinski 
žleb, 12. prisednik, 16. uradni 
epis, lastnina, ^7. stanovska or
ganizacija obrtnikov v srednjem 
veku, 18. kostnica, 19. okenska 
navojnica, 21. zabloda (množ.), 
22. sultanova palača, 25. afriška 
štorklja, 27. tatarski poglavar. 
30. znak za kemično prvino.

TOVARNA ALKOHOLNIH IZDELKOV IN SADNIH 

SOKOV

0 tališ
MARIBOR — PARTIZANSKA 39

priporoča svoje večkrat odlikovane izdelke: žgane 

pijače, osvežujoče pijače, pivo, kis

• POSEBNO PRIPOROČA SVOJE IZDELKE, NAGRA-

• JENE NA IX. MEDNARODNEM VINSKEM SEJMU

• V LJUBLJANI — Z ZLATO MEDALJO:

— vinjak, brandy domači, Cassis liker, chocolate

— cocktail, jajčni liker in ribez desert

IlilillllllllllllHIIIIIIIIIIIIIIIIIlillllllllllllllillllllllllillllllllllllllll

— V tem samostanu ležijo milijoni. ..
— Kaj so tudi v tistih časih investirali kar tja v tri 

dni?

— Naši uspehi? Prosim, izvolite!
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Križanka
Vodoravno: 1. grški zgodovi

nar in filozof (50—120), znan 
po življenjepisih znamenitih 
'grških in rimskih osebnosti, 7.

— Kaj pa pomeni tale JRT?
— Jugoslovanska reprizna televizija!

— Liza, pokliči no ti natakarja — potem bova gotovo 
v njegovem rajonu!

PO DOPUSTU
Klical sem vas jaz! Nujno potrebujem vsaj deset 

tisočakov!. )

— Uh, prav sovražim tale avgust — 
kavo sam!

človek mora piti
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Spored RTV Ljubljana za teden od 27. avgusta do 2. septembra 1964
PONEDELJEK SHEDflČETRTEK

27. avgusta
u.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 

Zvočni kaleidoskop — 8.05 Ma
džarske narodne pesmi in ple
si — 8.25 Češkoslovaška zabav
na glasba — 9.00 Počitniško po
potovanje od strani do strani 
—. 9.15 »Vesele počitnice« — 9.30 
Reinhold Gliere: Rdeči mak — 
baletna suita — 10.15 Z oper
nimi pevci po svetu — 11.00 Tu
ristični napotki -za tuje goste
— 11.15 Pozor, nimaš prednosti!
— 12.05 Zabavna' glasba — 12.15 
Kmetijski nasveti — 12.25 Z 
jugoslovanskimi pevci popevk
— 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Priporočajo vam
— 14.05 Tone Absec igra na 
harmoniko — 14.20 Listi iz al
buma z zabavnimi melodijami
— 14.35 Naši poslušalci čestita
jo in pozdravljajo — 15.15 Za
bavna glasba — 15.40 Skladbe 
o letnih časih — 16.00 Vsak dan 
za vas — 17.05 Poletni spreho
di po glasbenih galerijah —
18.00 Poročila — aktualnosti do
ma in v svetu — 18.10 Turistič
na oddaja — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Četrtkov večer domačih pesmi 
in napevov — 21.00 Literarni 
večer — 21.40 Nokturno z deli 
Zvonimirja Cigliča — 22.10 Jazz 
s plošč — 23.05 Nočni koncert 
z domačo in tujo komorno 
glasbo — 24.00 Zadnja poroči
la in, zaključek oddaje.

PETEK
28. avgusta

5.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 
Od uverture do finala — 8.05 
Majhni zabavni ansambel — 8.35 
Iz zabavne glasbe — 9.00 Pio
nirski tednik — 9.30 Slovenski 
pevci popevk — 10.15 Igra če
ška pihalna godba — 10.35 Naš 
podlistek — 10.55 Glasbena
medigra — 11.00 Turistični na
potki za tuje goste — 11.15 Po
zor, nimaš prednosti! — 12.05 
Zabavna glasba — 12.15 Kme
tijski nasveti — 12.25 Opoldan
ski domači pele-mele — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Priporočajo vam — 14.05 
Glasbeni avtomat — 15.15 Za
bavna glasba — 15.45 Naj bolj š| 
mladinski pevski zbori na fe
stivalu v Celju 1963 — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Polet
ni sprehodi s pevci zabavne 
glasbe — 18.00 Poročila — ak
tualnosti doma in v svetu —
18.10 Promenadni koncert —
19.00 Obvestila — 19.05 Glasbe
ne razglednice — 19.30 Radijski 
dnevnik — 20.00 Trideset minut 
v studiu 14 — 20.30 Zborovske 
skladbe Brede Sček poje Ma
riborski komorni zbor — 20.50 
Arena za virtuoze — 21.15 Od
daja o morju in pomorščakih 
— 22.10 Plesna glasba — 22.50 
Literarni nokturno — 23.05 Noč
ni obisk pri velikih baročnih 
mojstrih — 24.00 Zadnja poro
dila in zaključek oddaje.

SOBOTA
29. avgusta

5.00—7.00 Dobro jutro! —7.15 
Jutranja glasbena srečanja —
8.05 Zvoki od danes in nekdaj
— 8.25 Iz koncertov in simfo
nij — 9.00 Počitniško popoto
vanje od strani do strani —
9.15 Naši naj mlajši skladatelji
izvajajo lastne skladbe — 9.30 
Zabavna glasba iz Sovjetske 
zveze — 10.15 Jugoslovanski
pevci popevk — 10.30 Pesmi in 
plesi jugoslovanskih narodov --
11.00 Turistični napotki za tuje
goste — 11.15 Pozor, nimaš
prednosti — 12.05 Zabavna
glasba — 12.15 Kmetijski na
sveti — 12.25 Lahek opoldanski 
glasbeni spored — 13.15 Obve
stila in zabavna glasba — 13.30 
Priporočajo vam — 14.05 Sre
čanje s komponisti narodno
zabavnih melodij — 14.35 Naši 
poslušalci Čestitajo in pozdrav
ljajo — 15.15 Zabavna glasba
— 15.40 Poje moški zbor »To
varne dekorativnih tkanin« —
16.00 Vsak dan za vas — 17.0o 
Gremo v kino — 17.30 Vedri 
uvodni takti — 18.00 Poročila
— aktualnosti doma in v svetu
— 18.10 Odlomki iz Papando- 
pulove opere »Rona« — 18-45 
Novo v znanosti — 19-00 Ob
vestila' — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Felix Mendelssohn: 
Sen kresne noči — suita iz 
scenske glasbe — 20.30 Sobot
ni večeri v naših krajih —
21.15 Plesni zvoki — ?2.10 Od
daja za naše izseljence

NEDELJA
30. avgusta

6.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 
Narodni in domači zvoki —
8.00 »Veseli tobogan« — 9.05 Na
ši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 10.00 Še pomnite, 
tovariši. . . Julka Grilc: Raje 
je imel domovino, kakor svojo 
družino — 10.30 Pesmi borbe in 
dela poje Mariborski komorni 
zbor — 10.50 Deset minut z 
orkestrom George Melachrino 
— 11.00 Turistični napotki za 
tuje goste — 11.15 Vedre melo
dije z zabavnimi orkestri —
11.30 Nedeljska reportaža —
12.05 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 13.15 Obve
stila in zabavna glasba — 13.30 
Za našo vas — 14.00 Koncert 
pri vas doma — 14.15 Od korač
nice do scherza po simfonični 
in komorni literaturi — 15.05 
do 19.00 »Danes popoldne« —
16.00 Humoreska tega tedna — 
Stevvart: V inozemstvo — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Večerni ra
dijski dnevnik — 20.00 Fran 
Lhotka: Vrag na vasi — 20.50 
Športna poročila — 21.00 Me
lodije v izložbenem oknu —
22.10 Godala v noči — 23.05 
Nočni komorni koncert — 24.00 
Zadnja poročila in zaključek 
oddaje.

31. avgusta
5.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 

Jutranja glasbena srečanja —
8.05 Polke in valčki na teko
čem traku — 8.30 Tako pojo 
in igrajo v Sofiji — 9.00 Za 
ml^de radovedneže — 9.15 Slo
venske narodne za glas in 
harmoniko — 6.30 Južno od
Alp ... — 15.15 Kratke sklad
be Lucijana Marije Škerjan
ca — 10.35 Naš podlistek —
10.55 Glasbena medigra — 11.00 
Turistični napotki za tuje go
ste — 11.15 Pozor, nimaš pred
nosti! — 12.05 Zabavna glasba
— 12.15 Kmetijski nasveti — 
12.25 Opoldanski domači pčle- 
mele — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Priporo
čajo vam — 14.05 Glasbeni av
tomat — 15.15 Zabavna glasba
— 15.45 Pihalni orkester Radia
Leipzig — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Poletni sprehodi — 
Obisk v ljubljanski Operi —
18.00 Poročila — aktualnosti 
doma in v svetu — 18.10 Zvoč
ni razgledi — romunska zabav
na glasba — 18.45 Na medna
rodnih križpotjih — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Večerni radij
ski dnevnik — 20.00 Revija slo- . 
venskih izvajalcev zabavne 
glasbe — 21.00 Koncert mladih 
glasbenih umetnikov — 22.10 S 
popevkami po svetu — 22.50 Li
terarni nokturno — 23.05 Po
svetu jazza — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje.

TOREK
1. septembra

5.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 
Lahka koncertna glasba za do
bro jutro — 8.05 Jugoslovanski 
pevci popevk — 8.33 Hugolin 
Sattner: Jeftejeva prisega -
9.00 Počitniško popotovanje od 
strani do strani — 9.15 Naši 
glasbeni uspehi — 9.30 Cetri
ure z ansamblom Boruta Les
jaka — 9.45 Zborovske skladbe 
Danila Bučarja in Pavla Ši- 
vica na gorenjske motive Mir
ka Mahniča poje komorni zbor 
RTV Ljubljana — 10.15 Z oper
nimi pevci po svetu — 11.00 
Turistični napotki za tuje go
ste — 11.15 Pozor, nimaš pred
nosti! — 12.05 Zabavna glasba
— 12.15 Kmetijski nasveti — 
12.25 Mali koncert lahke glas
be — 13.15 Obvestila in zabav
na glasba — 13.30 Priporočajo 
vam — 14.05 Stanko Premrl: 
Divertimento za godalni orke
ster — 14.20 Srbske narodne pe
smi in kola — 15.15 Zabavna 
glasba — 15.30 V torek nasvi
denje — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Poletni sprehodi z or
kestri zabavne glasbe — 18 00 
Poročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Koncert po 
željah poslušalcev — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Večerni radij
ski dnevnik — 20.00 Trije zgod
nji romantiki *— 20.20 Radijska 
igra — 20.45 Melodije iz filmov
— 21.20 Večerna pesem ... —
22.10 Plesna 'glasba — 23.05 Noč
ni koncert — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje

2. septembra
5.00—7.00 Dobro jutro! — 7.15 

Narodni in domači zvoki — 8.05 
Plesni orkester Al Hirt — 8.25 
Vasilij Mirk: Simfonična suita 
za orkester — 9.00 Svet skozi 
sončna očala — 9.20 Zvočni mo
zaik — 10.15 Solistična instru
mentalna zabavna glasba —
10.30 Človek in zdravje — 10.40
Igra pianistka Hilda Horak —
11.00 Turistični napotki za tuje 
goste —- 11.15 Pozor, nimaš 
prednosti! — 12.05 Zabavna
glasba — 12.15 Kmetijski na
sveti — 12.25 Opoldanski do
mači pele-mele — 13.15 Obve
stila in zabavna glasba — 13.30 
Priporočajo vam — 14.05 Glas
beni avtomat — 15.15 Zabavna 
glasba — 15.40 Komorni zbor 
RTV Ljubljana — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Poletni spre
hodi z našimi solisti — 18.00 
Poročila — aktualnosti doma 
in v svetu — 18.10 Iz fonoteke 
radia Koper — 18.45 Kulturna 
transverzala — 19.00 Obvestila
— 19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Večerni radijski dnevnik
— 20.00 Iz naših studiov — 20.35
Richard Wagner: I. dejanje
opere »Tristan in Izolda« —
22.10 Nočni mozaik zabavne 
glasbe — 22.50 Literarni nok
turno — 23.05 Zvočne minia
ture — 24.00 Zadnja poročila lfl 
zaključek oddaje.
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